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(At 0930 hours the court reassembles pursuant
to adjourmment, the same President, Members,
and Judge Advocate being vpresent, )

COL. BACKHOUSE: The first statements we propoée reading are those of Filo,
Pinkus, which is number 223, and the statements of Xaim Lajwand, Isaak
Lozowski, and Josef Senderowicz, number 22.4.

(Statements of Filo, Pinkus, Kaim Lajwand,
Isaak Lozowski and Josef Senderowicz are
narked exhibit 97, signed by the President
and attached to the proceedings)

OR MURTON=-NEALE: "The locksmith Filo, Pinkus, Polish national born

«9.22 in Warsaw, residént at Bergen~Belsen, barracks, Block 89, Room 9,

following statement on the case in course of interrogation. I

at the concentration camp of Bergen-Belsen on 6 April 1945.

s, to that I had been in the camp(s) Hanover, Mathausen,Laurabutte

vitz, Auschwitz and Lublin. On the day of my arrival in the

n cainp of Bergen-Belscen, I made the acquaintance of the camp

e Awdziei, a Pole, who was overseer (warden) of Block 12.

I was andfigst th@Se assigned to his block. Awdziel rcceived us with blows

and hit us 4di ools, iron bars, rubber truncheons, ctc. This was the

usual thing ry camps The word 'block' means a large building about

L5 metres long ar ut 6 metres wide., Some 1200 prisoners were housed in

one such block. had a block like this and its inmates under his

charge. I can clearlyff rZacmber that on Thursday, the 12.4.45 it was about

7.30, the painter Grungffcigdy a Polc from Wilna, did not want to do his work
g ined bchind in the block. Awdzici ordered

" to get to work., Awdziei had same object

sble to say, and beat Grunzweig with

in the block at the time and saw

arly, I can well reuember that day

he camp oversecer with an iron bar.

Grunzweig to leave theNd
in his hand, what it was I &
it until he collapsed and di
the incident described above qui
as I had several teeth knocked ou
I also had several blows on my lef

"On Sunday the 15s4s45 abo 'clock, a Russian national,
whoge name I do not know, failed to repo ock 13 for work in
cohnexion with the dead. He was passing b 0, 12 and, in doing so,
unintentionally brushed against Awdziei. The @r dealt him a blow,
and the Russian hit back. Awdziei then called uty and the orderlies
of the room service out from block 12. All thescdPergbns then dragged the
Russian into the block, where they fecll upon him, bgfting him up with all
kinds of things, until he lay lifeless on the floor. Qleonally witnessed

Th

this incident as I myself was in the block at the time, ussion's
dead body was removed to another block, where there were other
corpses. That other men, besides, were killed by Awdziei unable to
say) I saw only tke two above=cited cases. I can fully guaranteegphe

truth of my statements, I should like to add that on several €
of occasions I have seen, as eye=witness, Awdziei beating his fe
prisoners with (various) objects so that they were physically disa
He was able. to continue with this kind of thing unhindered, &s none the
men in charge of the camp or on guard bothered about such things, but even
tolerated them. I should like also to mention the foXlowing incident:

A "On April 10th, 1945, in the course of the morning, I saw when
the hot soup was being served out by Awdziei that the latter demanded of
my fellow prisoner Lajwand, 5 Russian gold roubleg and also received theri,
Lajwand had asked Awdziei to give him a little more gsoup. After Lajwand
had given Awdziei the rouble-piece and then asked for the.soup, Awdziei
turned and beat Lajwand with a stick. I also know that Awdziei got a
diamond out of the Polish Jew Marxc (or Marze), also arp immate of the caips
Wl:lo wanted Awdziei to give him a little morc soup, Howaver, he did not
give him any, but beat Marzc too repeatedly. The,only re&ason why I am
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giving these details is to convey sone idea of what kind of person
Awdziei is. I can guarantce the truth of above statements in every
respect, as my fomer fellow prisoners Lajwand, Lozowski, Senderowicz will
be able to confimi. I am staying in Hanover for a few morc days with the
above~naimed pcrsons (Colerai551011 of Foruer Concentration Camp Prisoners,
Friedrichstr 16) after which we shall proceed to Bergen=Belsen where
later on I can be contacted under address indicated overleaf. Rcad,
confirmmed, signed, Filo Pinkus. Sighed Schmidt, Krim. Sclar."

MAJOR MURTON=NEALE: The next statement reads as follows: "The locksmith
Kaim Lajwand, born on the 22,8.22 at Belsice in Poland, now living and
able to be contacted at Bergen-Belsen, Barracks, Block 89, Room 9,

i I was present at the interrogation of my former fellow

Pinkus Filo. His statements correspond in every way with the

confirm them as my own. I can testify on oath at any time

of justice that the incidents with Awdziei took place as

i#o. Read, confirmed and signed, Lajwand Kaim,"

next reads as follows: "The clectrician Izaak

Lozowski born o 22 at Byalistock, Poland now living and able to
be contagted at Berge
I was present at th
His statements corre
as my owns I can testi
that the incidents with
confirmed, and gigned, Loz

ogation of my former fellow prisoner Filo.
every way with the truth and I confirm them
oath at any time before a court of Justice

Og\took place as described by Filo, Read,
-

MAJOR MURTON-NEALE: The last o
on the 3,3%.22 at Kattowitz, Polan
at Bergen-Belsen, Barracks, Block
at the interrogation of my forumer fc ioner Pinkus Filo. His
statements correspond in every way wit th and I confirm thea as

0y own. I can testify on oath at any ti ¢ a court of Justice that
the incidents with Awsziei took place as d .@ by Filo. Rcad,
Sig clafs

iving and able to be contacted
9 testifies: I was present.

confirmed, signed. Senderowicz, Josecf. dt, Krim. Sekr."

attached to the proceedings)

(Statement of Bialkiewicz, Micha @rkcd
exhibit 98 signed by the Presiden @

MAJOR MURTON-NEALE: This is number 227. "Provision Governfienjfof the French
Republic. ,Presidency. DeGeE,R., Ministry of Justice O.R.&G. /05/P
(Group). On 25th July 1945 at Hanover before us, Captain Piﬁi a¥sisted
by his secretary interpreter Scrjcant Liefort, therc appeared B RLCZ
Michal aged 17 years, resident at Ochrstr. No 8 Hanower, who swo
tell the truth, the whole truth, nothing but thc¢ truth, and made
declaration as follows: I know Antoni Andzics from the canp Bergen—Bgls
I was 10 days in block 12, where he was orderly (Stubendionst). He kilfed
hundreds of people, demanded gold and valuables from all prisoners, and
he did not get them, because the prisoners had non@, he beat them to deat
He saw that ny comrade Steniek Bauer had gold tceth in his mouth. He
threatened to kill him if he did not get the teeth, and he took them. A
great many of my camp comrades died after being beaten by him. Sarna and
Mangel, my good friends, were also amongst his victims, Signed Bialkiewicz.
I, Melamed Chaim, saw mysclf how he beat a Russian to death in five
minutes on the day when the English amy harched in. (Thc Russian was) a
strong healthy man. Signed, Melamed Chaim.

(Deposition of Jozscf Deutsch is marked
exhibit 99 signed by the Presidcent and
attached to the proccedings)
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MAJOR MURTON-NEALE: This is nuuber 228, "Deposition of Jozsef Deutsch
(Male) late of Slotina Cluj, Czechoslovakia, sworn beforc Captain Reginald
Percy Bartham Green, Royal Artillery, Legal Staff, No.1 War Crimes
Investigation Teai,

"I a1 21 years of age and a. a Jew, I was arrested by the
local policc at Marmerosch Sniget, Hungary, on 11th April 1944 and
taken to Auschwitz Concentration Caizp. This was during a general round-
up of all Jewish people. I remained therc for a short fime only because,
was a skilled carpenter, I was transferred to a Labour Camp in
inr. I then pvassed through various caups and finally arrived at
bout 4th April 1945.

George , Pioneer Corps, 21st Army Group Interpreters Pool, I
visited Be ctention Cells where I identified a man as Anton Polanski

whoia I firf t Belsen. He was assistant block leader of Block 12,
Camp 1, Bels®h ConcgfMftration Camp. I lived in this block.
* .
"L w8 Ly father in Belsen and we were employed carrying

deal bodies. One 110 two or threce days before the British arrived,
at Appel, for no appage ason, Polanski started beating my father and
I in the face, over thcﬂ nd on all parts of the body. Iy father was

in a very weak condition a so bad aftcr being beaten by Polanski
that he was taken to hosps believe that he died as a result of
this beating for I have n c le to trace him.- I have not yet

recovered from the beating whi
still bear the following wounds:
wound on ny right hand and a deep W
to beating my father and I, Polanski
of our working party.

ki zave me on this occasion and
eppcut on iy head, an infected
og 11y right lege In addition
eat many other prisoners

first day of August 1945, Signed Deutsch Joz fore me, R.P. Bartham
Green, Captain Royal Artillery.

"I hereby certify that, the said deponen@\mdurstanding

English, this affidavit was translated in ny presence the said
deponent before swearing and I o satisfied that its conge re fully
understood by the said deponent. Dated this first Cay of Ahg 1945,
Signed R.P. Bartham Green, Captain, Royal Artillery.

"Sworn by the said deponcnt Jo¥ec &tsch at Belsen this
She

"I hereby certify that I have accurately translated tﬁio ;
affidavit to the said deponent. Dated this first day of August 1945,

Serjeant Eric G. Stanley. ",



MAJOR MURTON-NEALE: The next Déposition-is:No, 229, Pavel Burger,

(Deposition of Pavel Burger is marked Exhibit "100",
signed by the President and attached to the proceedings).

"Deposition of Pavel Burger (liale) late of Liwadanowa, Hauptstrasse
79,pRunania, sworn before Ronald Percy Bentham Green, Royal Artillery, Legal
St No, 1 War Crimes Investigation Tcam,

"(‘I) I am 21 ycars of age, and, bccausc I am a Jew, I was arrested

by the hens on 7th llay 1944 and taken to the Ghetto in Szitumare where I
remain hrece wecks, On 1st Junc 1944 I was sent to Auschwitz, remained
there fof foflrgdays anc was then sont to Wustegersdorf Labour Camp. On 16th
February 1 ssed through Hildesheim and arrived at Hanover on 16th

March 1945 a n 7thpApril 1945 I camc to Belsen,

n(2) 8 @ uly 1945, accompanied by No., 13041777 Serjeant Eric
George Stanlcy, P1% rps, 2ist Army Group Interpreters Pool, I visited
Belsen Detention Cel rg T identificd a man as Anton Polanski whom I
first met at Belsen. /\ Assistant Block Leader of Block 12, Camp 1,
Belsen Concentration Camf, ived in this block.

early in the morning of Oth April 1945

er of dcad, As we camc from the Block

it this group was Polanski. As we

us particularly hard with a lcather
y of the mcn fell down as a rcsult.

"(3) I remembeor
we had to get up.to bury a lar
we had to pass a group of men,
passed thom they beat us, Polanski
belt which had on it a metal bucklc?
of these beatings.

"(4) Polanski frequently beat p g€ with e wooden club, I
remember on the morning of 15th April 1945 W work of burying thec dcad
wes not progressing fast cnough.because the pri s were so weak from
hunger, Polaonski picked on a Pole namcd Jacob who was working ncar
me and who was in a very weak condition. He star cat this man with
his wooden club, Jacobovitsch sat dowvm and said thft as too ill to carry
on with that hcavy work but Polanski continued to bca We werc

continuing to carry corpses and I saw Jacobovitsch lyin o.n the sround, He
was dcad, With other prisoncrs I was ordcred to drag his cofps@ awey and to
v

put it into the large excevation with the other bodics, TN

Od.
"Sworn by the =aid Deponent Pavel Burger at Selsen thidft day of
August 1945. (Sgd) Burger Pavel. Beforc me. (Sgd) R.P. Benthem gfcon,
Captain, R.A," Captain Bentham Green has also signed the translati
certificate and Serjcant Stanley acted as Interpreter in this casc.

COLONEL BACKHOUSE: The next, No. 230, Deposition of Sandor Engel, rclates tdl the
same accused,

(Depositi on of Sandor Engel is marked Exhibit "1011,
signed by the President and attached to the proceedings).

"Deposition of Sandor Engel (Male) late of Rahowo, Prortstr. 2517,
Czechoslovakia, swor n before Captain . Ronald Percy Bentham Green, Royal
Artillery, Legal Staff, No, 1 War Crimes Investigation Team.

"(1) I am 21 years of age, and, because I am a Jew I was arrested in
Marmorosch Sziget in April 1944 by.the local police. It was a gencral roundup
of 211l the Jews., I was teken to Auschwitz but was there only a short. time when
I was transferred to o Labour Camp in Silesia. I then passed through var ious
camps and arrivcd at Belscn on 7th April 1945. ’

"(2) On 1st July 1945 I noticed a man in kit€hen No. 6 in Cemp 3,
Belsen Camp, whom I reccognisced as Anton Polanski who had been the assistant
block leader of the block in which T lived in Belsen. At the time T sew him



I was with Monc.lcl'Fuchs. Polanski, when he saw us, tried to get away but
with the assistance of some British soldicrs we caught him and took him to the
Military Police.

"(3) I wes in Camp 1, Block 12, Belsen and Polanski was the
assistant block lcadcr. Cne day corly in April 1945 cbout 3 a,m, we werc all
called out of our block. G rouped round the doorway there werc sceveral men
one- of whom was Polanski, They were all armed with wooden clubg or rubber
truncheons or leather belts and as we £il.d past them we were all beaten,

I myself was bea 'tg.n on the head and neck with a rubber truncheon weildcd by
Polanski. I had a deep red mark round my neck for somc time after the
beating, While I was being beaten I fell down and Polanski continued to

me and at the same time kicked mc in the body with his hcavy boots., He
shofltad that I did not want to work and still continued to beat mec, I maneged
my feet and worked the rest of thc day carrying corpses. Therec was
no ~@irght reason for this beating.

On the following day I was engaged on the samc work but in order

to avoid Wirgtigecontact with the dead bodics we covered our hands with small
pieces of ¢ When Polanski noticcd this he took the cloth, which had

already been ¥ conta with dead bodies, from my hands and stuffed it into ny
mouth, °. .

"(5) Fo
possible as I wes sca
morning of 15th April,
some of my friends. He
carrying a wooden club, H
from sight. In my porty t
wealk, He was oged about 40 an
at him to makc him move morc quic
club, Jacobovitsch fell down and ¢ t 'I can't carry any longcr'.
Polanski coantinued to beat him with Hig until Jacchbovitsch died,
Polanski then ordcred nyself and other @s to drag the body to the

lerge pit and to drop it in, which wo did,

"Sworn by the said Deponcat Sandor EJ;
August 1945, (Sgd) Engel Sandor, Before me
Captain, R.A,"  There is thc usual certificate

Captain Bentham Green, and also the certificate sig
as interpreter,

t fow days I tried to avoid Polanski as much &s
) het he might next do to me, Early in the
ﬁ on which the British arrived, hc saw me with
o us, driving us on 21l the time. He was
:¢. that all the corpses hed to bec removed
N ’olc named Jacobovitsch who wos very

cobbler. Polanski started to shout
a en started to beat him with the

Belsen this 1st day of

R.P. Bentham Green,

lation signed by
crjeant Stanley

APTAIN STE WART: The next onc is No, 201, the Depositon o gl th Herbst.

(Deposition of Elisabeth Herbst is merked Exhibit W
signed by the President and attached to the procce @

"Deposition of Elisabeth Herbst (Fémale) late of Keazmorck,®Cgfch
slovakia, sworn beforc Major J. Dill=Smith, Intelligcnce Corps, Legal
No. 1.War Crimes Investigation Team,

"(1) I am 20 yc,ars of age and, becoause I am a Jowess, I was arrcsted
on 27th Mareth 1942 and teken to Auschwitz, On 27th January 1945 I camec to
Belsen, :

"(2) I recognisc No. 3 on Dhstog,raph 2/4/2 as o Capo at Auschwitz.
T knew her by the nome of Hilde Lohbauer and I have now been told that that is
her correct na e, One morning in August 1942 I was one of a party of women
who were assembled preparatory to being marched to work.  We were ncar the
perimeter of the Camp where there was a ditch and a barbed wire surround.
The ditch was ebout 2 metres from the barbed wirc, about 3% to L mctros widc
and about 3 metres dcep. It was half filled with water,  The barbed wire
wes olectrified, In.-the ditch, struggling in the water, I saw between 10
and 20 women and therc were about 10 bodies, apparently dead, flosting on the
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surface of the water. Lohbauer, snothor Capo nared Krouse (now dond), threc
or four other fumele Capos ond er S.S. Unterschorfuhrer were standing on the
bank of this ditch, Lohoucr and Krouse hed lonz poles in their hands,

Some of the women in the water were ery ing desperately for help ond I hcard
onc in perticuler shout !'Cepo, pull me out!?, Lohbaucer said 'Get hold of
this' ond held out the pole. The woman grasped it and Lohbauer pulled her

_ao'lf way out. Then with o downward thrust of the pole pushed the woman
Ceck into the water. She and the other Capos were highly armusced and Lohbauer

ucned this scenc for about 20
minutes an? was then marched out of camp with the other workers,  When T
rofurned in the evening the ditch was cmpty.

did this with severcl othor vwomen, i

"Sworn by the said Deponcnt Elisabeth Herbst at Belsen this 6th day
just 1945, (Sgd) Hurbst Elisabeth,  Before me (Sgd) J. Dill-Smiith,
Intellizence Corps", with the usucl certificate signed by Major

-

ncxv is Mo, 232, Deposition of Reginc Borenstein,

IHE JUDGE ADVI i g Arc you ceoling with poragraph 2 7

CAPTLIN STEVART: & coing to read paragroph 2, The rcoson is that it
refers to Harta he is not one of the esccused, - You wi 11
remember that  thiNaf oy 25, which is €.G.C.10, is thc one wherc the
mistakes in the name i This affidavit is mode in isugust after the

L, (N

&)

THE PRESIDINT: So we toke o aroph 2.

CAPTAIN STEWART: Yes.-

is marked Exhibit "103",

(Deposition of Regina B
ched to the procced:mgu).

signed by thce President

"Deposition of Regina Borenstein
Pol.nd sworn before Major James Dill-Smi
Crimes Investigation Team.

Jewess I was arrested
here I was taken to
I cemc to Belsen

"(1) I cm 26 years of age and becausc
in June 1943 and taken to Auschwitz. After threelQdal
& Lebour Camp at Hembiren, Germany, wherce I romained
in Jamuary 1945".

Then I go on to paragraph 3: "I identify No. 3 & ghoYpgraph z/14/2
as an internce at Belsen who was in charge of working partic cnew her
by the name of Hilde and I have now been told that her full nar
Lohbauer. One cday in Pebruary or kMerch 1945 I was one of a wo {2
about to leave the camp. On girl appeared on parade with no shoe® b
picces of wood tied to the soles of her feet w1th pieces of blanket. ter
noticed her and beat her on the hecad with her hands. She tore the gi
dress and made her-take off the home-made sandals. The girl had to go to
work the whole day in the cold with no footwcar. ILohbauer was a vcry bru
wom an and I have oftcn seen her beating women with a trunchcon which she

always carried,

"Sworn by the said Dc-aonmt Regina Borcnstein at Belsen this 7th
dey of August 1945. (Sgd) Regina Doremstein, Defore me (Sgd) J. Dill-Smith,
Major, No. 1 War Crimes Investigetion Team'. There is the usual certificate
attached, ’

CAPTAIN STEWART: The next arc statements Nos. 233, 234 and 235, which I will
put in together.

(Stotements by Szparage Rozalja, Szymkowiak Czeslawa, and
Synowska Meria arc mecde Exhwblt "MOL", signed by the
President and atteched to the proce LCLll‘L,S)
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THE JUDGE ADVOCATE: Is this fusciwitz or Delsun wihich ic reforred to
It is ~11 muddled up. It recds: "I coarms to fuschwitz in Jonuary 15
was sent into Dlock 26 on Februaory Cth 1945". Thnt would be Belscu, but is
shc talking about Tolsen or is sac talking cbout susciwitz 7 It nust be
Ausc hwitz, must it not; it is only charzed as Auschwita,

COLONEL 24CKHOUSE: I think thot rmust obviously Do o misvrint.

THE JUDGE LDVOCATE: Is it Auschwitz wre concernsd with 2

CirlaIN STEZHLRT: The first one is iu
instead of MSL5"; it dovs in the

COLON

th

BACKHOUSE: It chenges to Delscn cbout two-thirds of the way through
ficavit.

"Statement of Szparape Rozalje borned Junc 24th 1910 in Mozlin,
Nationality, wmearricd, hygiuvnist, living in Polish D, Comp
room 13 who says: I have full kanowlige of the responsitlity
inge I came to Luschwitz January 1943 and wns zent into Rlock
1943, where Stenislewa Storoska wos Dlockleadcr, Shc weas
who had thc position of & blockleader, becausc that
onfidencc of the Camp authoritics and wns the result
She wos the rulcer of life end death of 2ll the women
he has chosen the candidates for the crematory, che
issued hunger rations, , wes allowced to claim better food without . .07
risking to bc beaten, she tcd the atmospherc of feor in the whole Ilock.
She cdenounced to the G crhas Qboritics on the smallcst offence, ¢, g. at the
checking the kils without nce of Raportfuhrerin (German roll-call
lezder) she found a versc, cm about the situation at Auschwitz and
in spitc of our demands, she ga to the Germean authoritics and by
conscquence the possessor of that Dada (The Polish off, wife from
Warsaw) was sentenced for onc year of shment coy and 6 weeks in bunker,

In our Camp therc was & secret rclief’ g sation; Stavostkdana discovered
that organisation and during thc inquis licc enquiries in order to

: or, .she beat and ill-
1 thc women prisoners can
ad worse opinion than

the onl y Pol
position roguirdd
of her special me

trcated the people. It happencd many time
prove it and give more than 10 cxamples, — Sta
SS womer, In Autumn 1943 in view of hcr specid s in cxterminating she
had got a rank of Lageralteste (Camp 1oader). It @ highest position in
the women seation of the Camp which a prisoncr coul . She was
perfectly frec to move within the Carp confines withouglang) guerd, that
constituted the privilege only for the pcople cntrusted gfeh confid énce of
German, One day as the prisoner were indiguated to the 1
Starostka, during the roll call we were informed that Staros
truster of Camp authorities, that she is the 'right nond' is
criticisms All trespasser risked the death, She acted in th
until Jantary 1945, That is the moment of the evacuation of Auschwitz

I recognise Starostka in our Camp at Glinde on Junc 20th 1945 et o Boufin

party and have spoken to her, I was quite surc that she is the semc R

Now I heard that Starostke has a responsible position in the Camp Wento

I know hcr past time and as a Pole I find to be my duty to make this ropor
becausc this person ought to bé prosccuted for killing and torturc of 1,0
Polish women at Auschwitz, I do it also to prevent any harmful acting of hers
in this Polish camp. Thercfore I roguest to prosecute Stanislawa Starostka and
punish her for having killed thousands of Polish women in the Camp Auschwitz

for beating and torturc the women prisoners and for the denouncingz., (Sgd)

R. Szparaga.

"Supplement statement, The above mentioned statcment and the events
given by me can prove following witncsses (1) Helcna Piotrowska Carp Glinde
Block 17, (2) Jezeia Pezolacz, Campt Wenterf Reserve - Hospital, (Sgd)

R. Szaraga, Certify for true translation and for correction of thc text.
Jan Kwilecki -~ S/L% and Polish Liaison Officer".

-
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Tho next steten
Szyrkowiclk Czeslevia tor
.g,ytigesses r-kat, Tolish Notionolity, un shop~koeper assi
living ir Polish D,?, Crip Spackuntorg, Qo,t\,pstrcct L5 who soys: I hove

Tull knowledge of tht re SPOhalJllity for folee reposiins

out thy

sccusci.; MStatunent of
3

2th 1922 in Lisicennik 4i

n- = nYie o
1 vhs Q7T Auscn

the block 25 wherce Stanisinsve Strorostka coilel F84amia' was blocklicadcr.

i 4 [RI8NE]

o

She was the Drst Slocklcader I have nict, $1c hos bTucten u

cagsion and ot any place of tihw body mostly on the head with enything

]
=
(@}

coul¥ flglpf. I s0ill have o ache Lronm her hits on the boclk, She

scolded us ing. 7 o ome aer oond denournced to the Garaan Authoritics of

cve

much when she wng welkians to

the Carts crd.
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irndiomed U g roll calls

noige og punishment she ocdercd to noul

) P = i H:
cand Comploeadol

she was rerconary ond those who coulc @ {a0c

A AR
ngT & Uusen craciildre,

rn

cveour for the regs she did nor lowve any Tovour.

it from fersons with wihwon I vorked, wut Iode w0l remermber the nome,

"Certify for true translotion Jon Ewilecki., S/Lt.

9]
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MAJOR MURTON-NLLLE: The next one is 235 concerning the same accused:
"The following statcient was written at Spackenberg on July 6th 1945.
I anm Synowska Maria the daughter of Andrzej, Polish nationality,
umarried, born May 31st 1921, living in Polish D.P. Camp, Spackenberg,.
North street 15, and I have full knowlcdge of the responsibility for
false reporting:

"I arrived to the concentration Caip at Auschwitz on January
16th 1943, and was scnt as a woman orisoncr into the block 13.
Stanislawa Starogtka, called 'Stenia' was at the same time blockleader
of the Block 7+ I saw myself when Starostks punished the women.
prisoners who were under her command. . She like to punish as follows.
The woman prisoners had to kneel with the hands in the air with stones
ingtheir hands. She has beaten the women prisoners until they lost

tW€iz scnses, which causes their death. She placed the women prisoner
c¢g wires loaded with clectricity. She was perfect in causing

th y death of women prisoners under her orders. She was a sadist

and t ore she became the campleader, As a campleader she was the

only i pn the campe. ‘She received the records during roll-calls.

I saw mysc
Grakarck c@#
haire That
wonan prisoner ¢in
for 'half an hour
food and linen on
old pcople, because
people she scent to thd
children in the swne walP ag

ghen during a roll~call onc of my camerades Karimiera .
er hair on one side of the head with a ribbon in the
not golecased to Staroskse She had put the head of the
cket with water and kopt her head in the water
was in Octobers Starostka was mercenary, for
16t her favourss She exterminated ill and
id not like this sort of people.’ Ill and old
oriuie She ill treated the little

31t persons, and she caused death of
thousands of Poles, Sta g a beast in a huwsan body. I can
recognise her always. (S% kn Maria. Certifly for true
translation and correction of oxt. (Sgd) Jan Kwilecki. S/Lts.
Polish Liaison Officexr,

- at any rate, for the time '
-ing. That is the page.

COL. BACKHOUSE: I shall have to leave®2
being =~ as the second page appears to
which carries tlie signatures.

The next is 239,  This one is 50 (Ignatz
Sehlomoivicz), I do not propose to read oara and 7.
(Deposition of Armost Basch is marked Exi , signed

by the President and attached to the proceegding

"Deposition of .rnost Basch (male) formerl, g’ 1zenska,
Prague, 17, sworn before iajor Savile Geoffrey Chamvion, R@’wtillery,
Legel Staff, No.1 Var Crimes Investigation Team. 1) 1
Czechoslovakian subject and a Jew, O

"(2) I was arrested by the Gemaans and have becn at @
Laurahutte, -Hanover and Belsen Caipse In all three camps I knew
Ignatz Schlomoivicz who was a kapo. Ie has come into the roon during
my examination cnd I recognise him, A

"(3) EHe trested the prisoners in a brutal manner. He
frequently hit and beat peoplc without cause., I have scen him hit at
least ten men, some old and some young, and injure them to the extent of
making them bleed, Schlomoivicz carried out beatings with a rubber cable,
except that at Belsen he uscd a sticke The beatings at Lawahutte were

“towards the end of last year, at Hanover cbout February of this ycar and
at Belsen about ifarch and ioril up to the time that the British liberated
the prisoncrs.

"(4) It way have been necessary for the kapo to wse his hands
to keep order, but the biatings with the piece of cable and widh the
stick were out of all reason, entirely unnccessary and quite unpustifieds
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"(5) ‘lere things wers very bald ot Belsen and a large nuber
of nrisoners were dying daily Schlomovicz showed grecat callousincss and on
a paradc of prisoners said '50 weople dicd today; unless ordecr is kept I
will see that 100 dic tomorrov. ' I have never secn anybody die as a
result of beatings by Schlomovicz cnd this stateaent by him really had
no imeaning dbut had a bad effect on the morale of the prisoncrs, which

was already very low owing to the harrible conditions of the camp.”

There is objection to the next two »aragraphs. I shall not
read than. There arc thce usual certifica’
Champion and Charlotte Duschence.

The next one is 245, Sofin Rosenzwels, The accused concerned
sglohanna Roth, and the photograrh concerned is S.G.C. 24,

(Devosition oi‘% g9z arked Exhibit 106, signed
by the President and attached to the prococdins;-;s)

Deposition of Sofia Roscnzwicig (feimle) late of 22 Josesh
Pilsudsk®Streeid Slomniki, Poland, sworn before Cant, Ronald Percy

. Bentham~Gren al Artillery, Legal Stafi, No.l VWar Crincs
Tanvestigatio

rears of azc and o Polish Jeowess. 1In Septeaber
Lomniki and woent to the Ghetto of Cracow. In
Cracow and taken to Plaschau Concentration
Lo for shout 18 months and was then
transierred from Auschwitz to Belsen

1942 I voluntarily
viarch 1943 I was arres
Camp, ncar Cracow.
transferred to Auschw
in Deceilber 19540,

€0 nhotograph No. 2/5/4 25 2 woman

[ now know to be Johanna Rothe I

v 13118612 Corporal H., Altchison,

Bgol, on the 10th July 1945,
being the nerson I know as

"(2)., I recognise MNogl
whoin I knew as 'Hanni' but whose @
was also taken to Belsen Detentio
Pioneer Corps, 21 Amiay Group Interpre e
where I identified the said Johanna R
'"Hanni',

"(3) I first met Johanna Roth in n. She was assistant
block leader in Block Ho.199, the block in whi Cda

"(}) Therc were about 800 wonen in Blo 199 and it was the
duty of Roth to get the women out of bed to attend agpe n one occasion-
I was sick with typlus and I felt too ill to get up Torffappel. When Roth
came round to me to zet e out of bed I told her I felt 1 but Roth
insisted that I got up and commencéd to beat ne with a woo ath taken
from a bed, I had marks on my shoulders for two wecks aftel™ the gating.
I acdmit that many of the intecrnees used to feign sickness in & t
avoid getting up for roll call but in my case it should have be Ous

to Roth that I was very ill, It is iy o»inion, too, that Roth trie
please the 38 too much to the detriment of the internees.

"(5) - I saw Roth on onc occasion beating an old wowan who
was lying in bed about three yards from mes. It was obvious that the woman
was sick and was not ablc to get up but Roth.continued beating her. I
do not know how long the beatingz lasted because I left the room to attend
appely VWhen I returned to the block later in the day the old woman had
disappearcd. It is wossible that she was taken to hosp-zital but I have
not seen her since. I estimate the woman's age as betweten 40 and 45, but
she looked about 60, Premature aging was caused throu.l2 the concentration
camp conditions. A woman of 40 was considered to be an old woman in a
concentration caiip. ! There are the usual certificates by the dcponent,
Capts Bentham-Creen, =nd a Cpl. Hertz of 21 iy Group Int erpreters Pool.

The next one is 257.
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(Deposition of Ernst Poppncr is marked Exhibit 107,
signed by the President and attached to the proceedings)

HMAJOR MURTON-NEALE: "In the matter of wor crimes, and in the matter of the
death of a nuber of prisoncrs on transit from Klein-Bodungen to Belsen.
Deposition of Ptces Ernst Poponcr, 5 Coy. 2 Bne., 22nd Grenadier Regiment,
German Arny, c/o Josenh Simon, 73 Kaiser Strassc, Rheinepfalz, Landsthul,
sworn before ne Major P. Ingress Bell D.i.i.G. (Legal Staff) Judge
Advocate Gencral's Office. 5

”(1) I ai 31 years of age and have been a prisoner since
c 1941. I was held for alleged seditious talk,

"(2) On April 5th 1945 I was onc of a party of 613 prisoners

of g nationalitics who set out to march from a wrison camp at Klein-
Bocun g, Belsen,

'(€) Ve commaenced to march at about 0700 hours and we marched
until dusk ing about 51 kiloietres. We had no food and most of the
nen vore clod®

"(Lﬁ ng this day +two wuen collapsed and some of us put them
on a handcart whiSis# re pulling. hese nen recovered a little during
the halt that night @ was at 2 point about three kilometres beyond
Osterodecs We bivouac % two isolated barns on the right hand side of
the road.

"(5) On the Q
who was the N.C.0, in charje
have referred and also another t
condition into the barn. This wa
hiz make these three men knecl dovn®

morning, i.e. 6th ipril Uschf, Dorr

olwwmn took the two men to whom I

also been in a distressed

the party moved off, I saw

aw him sh-hot two of them in

of them. The third endeavoured
t seec what happened.

dig o shallow grave
icd in this grave. I
aiies of the men but

near theé barn and the three men referrcd to we
think I could locatc this grave, I do not kno
I think they were Germans.,

"(7) Vie marched away and after going abfut gPlkilometres I saw
the said Dorr together with Berling who was a prisoner ¥n cl e of us
acting under the Germans and Zimaerman and Horst Liebhold other
prisoners take two morc prisoners from the columm who were hstressed
condition into a sand pit by the side of the road. I heard and then
the four first named men rejoined the colunn, I never saw thow#fo men
again who they had taken in the sand pit. I do not know thc nam@s
these nen but one wes a Frenchman and onc wus & Pole, :

"(8) The march continued and later in the day the same fo
men took another two prisoners who were in a distressed condition into a
wood which was near Salzgitter. I heard shots, the four men rejoined the
colunn, I never saw the two men whom they took with then after this.
One of these men was, I believe, a foreigner and the naze of the other was,
I have been told, Markgraf, he was a German,

: "(9) Dorr wore grey uniform and was a member of the Deaths
Head SS. He was aged about 22, dark and tall. ° Berling was an ordinary
criminal, He was thirty six of stocky build, and rather short. He wore
a yellow brassard with the letters K.P.O. printed in black. Ziumerman was
also a criminal, He was about 30 and of slight builde He wore o green
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2

UnicCe Lichholdt was abtout 30
si

triangle on the left breast of hisz ¢
a rofessional cycle racere-

years of azec and in civilian lifc was a »rofes

"(10) The colwm was under the comand of Hauptschf,
Starfel, "he rodec up and down the coluwm on a uotorcycle during the
march. He vas not present to my knowledge when any of the men referred
to avove were taken away. I do not know whethor any report was made ©
himn but I do know that on the latc roll call T aysclf heard before we
Zot to Belscn 36 prisoncrs were not accounted for. During the march
I was told by the said Berling that anyonc who coull not kcep up would

be liguidated,

"Sworn by rc the avove named Ernst Poppner this 29th day of
1945 at the British Prisoner of War Cagc. (Sgd) Ernst Popwvncr.
e the said Major P Ingress Bell. (Sgd) P. Ingress Bell.

Certified that I have accuratcly translatcd the ovidence of
t Poppner as recorded in wmy prosences. (Sgd) Kennoth
¢lligence Corps."

the sai
Leslie,
COL. BACKHOUSE: onc is 259. It is the same accuscd and just ,
corroborates tlge

Oonce.

T Adan Mocks is marked Bxhibit 108, signed

(Depo
a1t and attached to the procecdings)

by the

of war crimes and in the matter of the
transit from Klecin-Bogunden to

7o f 68 Platter strassc, Wicsbaden,

Qoress Bell, D.AsA.G., Legal

MAJOR MURTON-NEALE: In the e
deaths of a number of pri
Belsen, Deposition of AdoRX
Trandriver, sworn before iic Ma
Staff, Judge advocate Gencral's Officg

"(1) I am 30 years of ay

the 10th Arril 1942, I was held for nov o service with the

6!
f the Reichesbanner,

> march of the
ntil thce 11th
ogoner madc to lajor
Ehe 29th April
v own obscrvation
saisg Ernst

"(2) I accompanied Ernst Poppncr
prisoners from Idein-Bodungen to Belsen frow AP
April. TIhae hcard the deposition of the said Er
P. Ingress Bell and translated by Licute K.W,E. Les
1945 at thc British Prisoner of War Cage. I am able
to corrovorate and I do corrovboratc the facts to which

Poppner has deposed.

"Sworn by e the above named Adam Mocks this 29th d April

1945 at the British Prisoner of ¥ar Cage. (Sgd) Adam Mockse Te I
the said sajor P. Ingress Bell. (Sgd) P. Ingress Bell", and then fell
the certificate of translation signed by Lt. Kenneth Leslie,

‘THE PRESIDENT: Doecs that complcte the affidavits?

COL. BACKHOUSE: Except the one of which one page is missing, If the defence
want me to I can call the evidencc, but I want to prove a copy. I have only
the first —age of the original herec. I have a copy #hich is taken from the

cyclostyle copy.
THE PRESIDENT: Have you got thc signature?

COL. BACKHOUSE: It is in the cyclostyle copy, but the rules do allow-me to put
in a copy where the original cannot be produced. I can procduce the first
nage of the original in which there is the heading "Sworn before Captain
Alcexander Mackinly Forbes", and he has initialled the two alterations on
the first pagcs I can, of course, put in the cyclostyle copy, and that T
propose to <o subject to any objection which is mades It is pages 236 and
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and 237 Therc will be a duplicate, of coursec, in Col., Genn's filcy
but I o afraid he is not here today.

THE JUDGE .DVOCATE: Could you get it today?

COL. BACKHOUSE: I could get it today, but I think the rules plainly
entitle me to put a copy in.

THE PRESIDENT: You know there is an original in existence?

CCL. BACKHOUSE: I know therc was, because I produce the first page, and
therc is a pin mark where the sccond page has been pinned to ite It was
in the file with the other original and the sccond part scems to have been

1ost, This cyclostyle copy was preparcd frowm the original,

THE DENI': I think the rcgulation is perfectly clear, We will accept ite

If you pleasc, I vill put in the original first h2lf plus
t is in connection with the accused Burgraf.

ition of Sevek Kobriner is marked Exhibit 109,
vy the President and attached to the procoed_ings)

LT. JEDRZEJOWICZ: €I
3 and 4 of this ®
charge one of the Che
accuscd No,20 (McdislQg
not at Belscn,

THE PRESIDENT: Your a.pplica@ sosed on the fact that he was not at
Belsen during paragraphs N @ i

"~ LT, JEDRZEJOWICZ: Yecs.

y to make application for the ciiission of paragraphs
tion as they do not disclose an offencc under
shects That cvidence purports to when thce
af ) was an intercec at Drittee camp and
S,

COL. BACKHOUSE: Now, Sir, in this casc ‘ alrcady provca that the
accusced herc was, in fact, part of tho marty by the affidavit
on page 107 of Marcinkowski, and I subuit gtitled 4o prove that
he was carrying on precisely the saac cour fncluct before he
arrived at Belsens From the cross-cxaminati LtYhas been made clcar

that one of the points in the defcnce which is Dambaken is that the
incidents at Felscn werc such that they werc rcdu behaving, at any
ratc, somewhat roughly. That is why I want to p ) ; before he
ever arrived there he was, in fact, bchaving in precigf€ly Jthe same way

in a camp where these conditions had not ariscne

¢ . :
THE JUDGE ADVOCATE: I wsupposc it is admissible on that groun I® .is not
admissible as evidence of an offcnce committed at Belsens Q

COL. BACKHOUSE: It is not sought to be adiissible as evidence of
offencc comnitied at Belscn; it is sought to be an offence cormit®
before he pgot therc to show he was carrying on a course of conduct, QU
I submit it iz plainly admissible on that grounds

THE JUDGE ADVOCATE: I think, Sir, you have alrcady considercd this point,

and I think you have decided that as it was part of a system supporting
that particular charge whaich is beforc the court you admitted it on that

ground,

(The court confcr)

THE PRESIDENT: A1l right, you may read it.
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MAJOR MURTON-NALE: ' “Deposition of Sevek Kobriner (lale) late of Senatorska
18, Czenst bocnau, Poland sworn before Capt, Aléxander Mackiney Forbes; R.A,,
Lcr al Btaff‘. Nos 1 War Crunes Investigation Toanm.

‘M " I am 30 years of age and, because I am a Jew, I was arrosted in
Juno, 1942, and taken to the Ghotto in Ozonstochau, I was trensforred to an
iro.n works in tho samc town in March, 1943, from where I omcaped in Junc,
1944s Aftcr ‘a month I gave mysclf up and was Sent to a prison in the samo’
placc. I was transforrod to Gross Roson in August, 1944, to Camp Dritte in
Soptombcr, 19L(,h., and finally to Belsen in April, 1945,

"2, On 20th Juno, 1945, I was shown by No. 14573509 Sjt. Zdward
Digldale, 86 Spucial Investigation Scotion, Corps of Mllltury Polico, a man
W, reccognised as a Capo in Dritte Camp. I knew him by tho name of Burgraf
a o now boun told that his full namo is Modislew Burgraf.

f 4t Cemp Dritto, Burgraf was in chergo of tho working party to

which I + Wo workod in a sholl factotry, a branch of the Hormann
Goering wo day ard hipght shifts. Ono night in Fobruary, 1945, a frierd
of mine call achtgd who camc from Cracow, Was vory woek end could not Work

as quickly as tho odfiers. Burpraf approachod him and commonced to beat him
ick all over the hoad, faco ‘and body. His cycs bccams
blouding, nos¢., My friond was unsble to continuc
k' When we left the factory at the ond of the shift
bﬁ't:hor man and mysclf assisted him to thc¢ camp.
friond started shouting and throwing his
usod manner and pgoncrally bchaved strangely,
af callod a Warden of..the hospital and
to the hospital. Two days lator fricnds

vory swollen and e
working and had to si
ho was unablec to walk
When wo arrived at owr
bedding ebout. Hc spoke i
ag if his mind was unbal
I assisgted tho warden to carry

in tho hog»ital told mo that W( diod. I hove not scon him since
that date.
"4, ‘Onc day in January, 1945, L Burgraf beating my fricnd Wolf

wartly with hig fists ard partly with a w ck on tho face. I do not
know tho rcason for tho boating but I notice ome shells which should
have bocn stacked had collapsed. Immodiztely Mrards the Capo, whom wo
called Sige, in charge of tho working holl appoo¥oq I heord Burgraf tell
him that Plotkowitch had committod sabotagcs BothSg then took him into

a small wire-partitionod plece whera they lald him oVcyla Pox face dovmwards.
Thoy then commonced to beat him with iron bars all ovCrn body until he lost
consciousnoss and foll off tho box, Tho two Capos thon été: He was

<

Platkewitch, who worked in the same she d/'mt Drittc. Ho hit him
1

uneble to Work any more that day and had to be carricd ba is block at
the ond of the shif+t. His body Was badly bruiscd and he was ital for
four wooks, Sigh was e dosortor from the Gorman Army, Ho was n8 years
old, 5 foot 7 inss tell, slondor, with fair hair, th:.n faco,.lo 08c gnd
pqle complexion, clean Shaven, K

"Sworn by tho said deponent Sovek Kobrinor ot Belson this 2)1'
of Jung, 1945 (Sipnod) Sgvok Kobrirow, bofora mo (Signed) Alexandar lMac@Bdly
Forbes, Capt. RoAs

Thoh follow tho usual cort:i'lcatos, by Capt. Forbes end the Civilian
Interproter, Trautc Noumann.

COL. BACKHOUSE: The noxt affidavit I propose to put.in is on page 46, that of
Helena Kopper; she is accuscd No, L6 I undorstend my friend is going to
raise an objoction, )

MAJOR CRANFIELD: I objoct to this statemont going in,. The doponent is one of
the accused. On page 94 of tho Manual appears the following passage: "If
the prosccution find it necessary so call onc suspcctcd participator <in a
crimc as a witncss against the othors tho propor course is 'nct to arraign
him or, if ho has becon so arraigmd to offer no ovidencc and to take o
verdict of, acquittal®« That ia the procedure in an ozd:.nary court-martials
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The reason for it is casily intelligible. Thc spoctacle of onc
criminal turning on his fellow criminals to savc his own skin is not ono
which is attractive to British justicc, If tho prosecutinon arc to be
allowed to put in this statement they must rely upon Regulation 8 of the
Royal Warrant and, as Was pointed out the othor day, the Regulation is
permissiva; the Court heve a discrotion to admit ovidence if they think it
desirablc,.

) W& have heard from tho prosccution's other witnesses their opinisn

of the accuscd Koppor; they have called her an infoermer; they have colled hor
a liar. That is the opini~n »f the prosccution's own witncsscs of the verson
whom thoy arc now putting forward as a witnoss on their bechalf, Ip my
mission it must be obvinus to the Crurt now that cnything contained in
iggstatorent is worthless., In my submission it docs not bocome the dignity
nurt or of a prosccution on bchalf of the Crown for such a statement
a source to be accopted,

THE JUDGH E: I hope you do not mind mc intcrrupting but it would help
mo if I pulf @ points to you as we po along. You cpproeciatc that that

put in by the drosccution as cvidence ageinst Koppor, and
surcly thcrc®cCan b o objection tovthat in any Court of Law.

4

biedJOR CRaNFIELD: as it is put in as a confession then I would object
to it ~n other grour or tho momunt I am objoccting to it as a statoment
by nnc accuscd turni and accusing her fellow accusced and, from my
perusal cf thc copy; s dato mo, it apocars that by far the srcetor part
of hecr statcment is concer g th thosc mattors, If thc prosccutor is
proparcd “to withdraw tha finthe stotement making accusatisns apgoinst
her fellow accusod then, M I am preparcd to accept any part of it
Which is put in as eovidonce ag Door becouse I do not appoar for
Kopsoor, but I rcsorve for myself to obJjoect in rezard tn annther
statement made by one of thc eccusc ihom I apocar on othor grounds in
duc courso., hs a statement put forw one accuscd against her fellow

accused then for thc rcasons which I n¥C; I do nnt think it is proper
for a Court of this kind to accept it, n gfficttor of law at all but
because it is quite obviously crming from Th: ce which cannot be

_ anything other than complotely worthless. r@ rcason I would invite the
Court to reject it.

HHE JUDGE ADVOCATE: Beforc you fihish your argument u let the Court
have y~ur viows as to what is the moaning of Rggulati®n 92).

MAJOR CRANFIELD: Is that thepart doaling with the evidence ®yfn¥ ~ne bcing
ovidonce ageinst the other? :

THE JUDGE ADVOCATE: Yes, I am only drawing your attontion to itQaso you
want to address the Court on it. : ¢

MAJOR CRANFIELD: I do nnt think so. In this case it is my submission G
not a mattcr of law at all; in my view the Court can accept this state
if they wish to, but my vicw is that it is, from the source it comos, ve
plainly worthless and in my opinion boneath tho Court to acccpt such a
statement,

COL, BaCKHOUSE: I would like to ~takc tho.first part of the objection very
shortly. I do not agrco with my fricnd that this Ropulation is morcly
permissive; it is permissive in onc scnse, but wherc a Court mey accept
evidence if lthat evidenco is proper and thcy arc allowcd to accept it because
it is odmissible in lew then, in my submission, thoy must acccpt it. In
other words cvidencc which is admissiblc in law, which is proper, if the
Court may accept it thcy must accept it, subject to such weight they attach
to it afterwards, It is a mattcr ontirely for the Court. The Rezulation
used the word "may", . It is pormissivo in the scnse¢ that they can edmit
evidence that would not othcrwisc bo admitted, and if it is open to them
they shall edmit it. The Court has not a discretion to say a2ll this cvidencce
is legal and we will accept that part and rcject that part, Provided the
Court is satisficd the ¢vidonce is properly tenderced they must admit it,
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Whether or not you accept that point; the second point I would make
is this: these Resulati-ns have bocn specifically made te moct this particular
casc. The sc0lé rcason for the statement on pare 94 of the Manual of Military
Law, that the Proasccutinn will nnt be allawed to call ﬁno 'vf thc accuscd unlces
thoy takc the accuscd out of the indictment or unless they rot the accuscd
tried separately first, is becausc you canndt put her in uhC box to be cross-
cxaminod about hor own crimes I am not scokin: to do that,

&5 the luarned Judse --.dvocato will explain to you, in cvery case I
have ever been in-yect, and I wm sure in ove , W
has been & Jjoint char:re or 2 charce of consviracy =nd one of the accuscd h:
mede a statement it is elways proved. The only difference in this case to
the usuel method of proof is thzt as a rule one nus te call a witncss to prove

case he hes sat on, Wher

@
(5
=
o @
0 =
o

i1t == beczusc in other courts an affidavit is not admissible -~ Hut in this
Co affidavits have becon made admissiblce and 3 it can be put in
WL calling somebady to vrove it. *

2y fricnds had wanted to attack the manner in whick it was tkaen

;e done so when he was called, but they aprarcntly did not sec
2 J Pl J

1t so thore scems to ne they heve no objection to the way in

they ca
it to &
whick 1t wagy

oo far ag thgstatoment Litsclf concerred I put it for /3‘1 as a.
deposition taken' b 11 of his en mirizss. I say that

Rorulation 8(1). I .-rould 0
ible as one of the Pparticular

wenerality of it. Any

made by any officer detailed

1t is admissible oz N cral
further and say it is % fica
things which is admissNg /;,
deposition, or any swinard), gy :
for the purpose by any milit @ > included, and you nave hcard
that both Major Chanpion af ™™ mallwood ware in imc‘r poth detailed.
Major Smallwood —ave details greons who first went up and Major
Cnamplon wasliéne of the members ; Yar Crime In estirm tion Team
detailed for that spécial purpose. say this statement comes within
that specil'ic catezory in that parag€

So fur as the gucstion of it being
are mgde against other Lersons ard peins:
in an ordinary Court that would net be co,
why RecWlation 8(2) has been put into the e
made by ong . accused cvidence against the other

so Bar as to sgay that Resulation is nonsense if thi
becausu that is all the _\G{;U,laulﬂ.. 525
WJOR CRANFIELD: I must talc the learmcd prasccutor's firs

sur;wflscd to hear him sugest when the Royal Jarrant says
accept the evidonce it meant the Court "shall" accept the
submission the document wwust be resd in the common-sense way

Bnrlish law, and I would refer you to the sub-parazraph W
Cowt may Take into consilvration any oral stat t ox
o 1-,

on the face of it to be authentic provided the = atc 15 or Jecumcnt
the Court to be of agsistance in Drovins or proving tihe Charjge.
can bg said in view of the fact that the dJdiscretion invested in the Cour

COL, BaCilUSE: I say there is no discretion on the 2oint as to whe
Cuite obviously if it is irvelovans the Court can leave it out.

T T 2 e
agdnlssible.

aJOR CRRFIELD: Surely that 1s the point we arc discussing, Whether the Court

cnnsiders this Statement of any value in proving or disproving the charge or
W}'ve'th”r it “o¢s not. In my submission the CHurt has o discretion and I say
the statement is valucless.

J I T T
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With regard to the learned prosecutor's sccond point, which he
cenlarged on, about the way the statement was taken, in my submission what he
said was irrelevant to the point now at issuc. I would specially make 1t
clear that in so far as this statement is sousht to be cvidence against the
accused Kopper I am not at the moment objecting to it, not bccausc I do not
think I could object to it if I was appcaring for Kepper but I object to
thls statement in so far as it accuses othcors in the dock.

To sugrest that the object of Regulation 8(2) ise to let in statements
ind is, in my submission, palpably wrong; the objcect ot 8(2) is to
goto the law of procedurc governing this Court the proposition that
onc of the accused a rembcr of a unit then cvidence against a
member of unit shall be cvidencc aghinst your accused mercly becausc

he is a mcm Of thg unit. That is the sbject of 8(2), to bring in tho
proposition Whéoh d not bc supvorted in an English Court or any Cowrt of
law without cxDig rmission. To suggest that 8(2) was put in to provent
the Court cxecrei l'&discrction in rcjecting a worthlcss picce of cvidence

if y»ou

on the ground that a wastc of timc and docs not assist to prove or
disprove the charge j y submission wronz.

S ~UP _ON OBJECTION,

THE JUDGE ADVOCATE: May it p ca@ ourt. &8 your lcgal adviser at this
Military Court which is conven the Regulations for the Trial of
4lloged War Criminals, it is my dtyglodlivisc you what the law is that
applics in this Court, I am not g ‘be drewn into any arguments as to
whother the law you have to administ zo°d lew or bad law from the point
of wvicw of polioy. It is your duty, jus@it is minc, to cnforce thc law
which applices horc. i

It scoms to me that this is a vory sir@propositinn, ‘as I scc it
Regulation 8(1) rcads as follows, if you take wording which is
applicablo: "4t any hcaring before a Military Couls cned under thesc
Reguletions a Court may take into consideration any nt appcaring on the
facc of 1t to be.authentic, provided the document appe to the Court to be
of' -assistancc in proving or disproving the charge, notwighs ing that such
document would not be admissible as cvidence in proccedingd bcfore an -

ordinary Gencral Court-Martial", Q
Once again you are in. tho. same difficulty in dealing w a dgecument

which is allcged to bec an affidavit by the oceused Hilena Kopper.® coursc
you cemnot cohsidcr whether it is of any worth nr volucless until yRu
rcad and sccn what it contains. It scems to me -- but it is cntircly?®t
to decide this because I do not think it is a gquestinon of law at all —~
you will have to read that document and thon say arc you satisficd that
appcars to be en authentic document on the face of it? You must then say
whether it is a document which would help you in proving or disproving the
cherges which arc before yous. I can Conceive of nothing that is morc likely
to helyp you prove or disprove this charge than a statemont which may be made
by an accuscd person, whether it rclatcs to himscli or to other accuscd. ’

That bcing my view I mercly invitc you to apply thc law. I am not
concerned with whother if you apply it it would be dignificd or not; in fact
I do n~t scc why it should be otherwise if you onforcc the law. I suggest
that this is a simple questi~n for you tn dccido, Sir, with your Membors, and
I sco n» rcason in law why you should rcject this affidavit which is tendcred
to you by the prosecutinn in evidonce. ‘

: (The Court confer.)

THE JUDGE ADVOCAT.: The Court have not thought it necossary to retire but they
heve considcred the nhpetion ard decided that this document will be admitted.
Of course they rescrve for thomselves the right hercaftcr to say how much
weight they will attach to it when they come to co sider it in the light of

a1l the exsrifoanma +hasr 21T Lacrea RKAadida s &y oo



(Deposition of Helena Kopper is marked exhibit
110 signed by the President and attached to the
procecdings)

COL. TACKHOUSE: This is depositisn number L6. '"Deposition of Helena Kopper
(female) late of Plocy, Hungary, sworn beforc Mejor S~vile Geoffrey )
Chanpion, Royel Artillery, Legel Staff, No.1 War Crimes Investigetion
Team, I am 35 years of age. Noither my husband nor I arc Jowish, I
wes crrested in Cracow in June 1940 becausc the Gestapo suspccted me of
anti-German sym pathics and found mc in possession of an anti-German
parphlet, I was in prison for four months at the Gestapo prison, Crocow,
I was scnt to Ravensbruck Cemp in October 1940 and subsequently to
fuschwitz=Derkenau in October 19471, thence to Belsen-Ber:ien in December

1904,

"I recognisc No.2 on photograph Z/4/2 as S3 Aufscherin Irmn Grose.

@ hcer first in Ravensbruck in 19471 but I know of nothing cgainst

g that time, She was blockleader ot Auschwitz and subsequently

. of the punisiment company in Auschwitz from 1942 to 1944. She

was in ;¢ of the punishment company when working outside the camp

for six x 1S in, 1943, The remadinder of the time she did not o outside.

I was also in tg€ punishment compeny and during the time that Grese was

ing outside we were employcd outside the camp in a

00-C00 women working in this company some of which

and and f£ill 4dron trucks with the sand and othcrs
clong a narrow gouge railway. The place in

gicd by o strend of wire about thrce to four

povwed to o outside this wire boundory. There

tervels around the wire. It was the

rtain of the Jewish womnen prisoncrs and

¢ other side of thc wire. She always

soners approached the wire they

ecc usually picked out non-Germans

ialked on and were shot., Some cven

and knew it wes death to cross
1d 111 to bother. Occasion-

¢ prisoner to rcturn to

ritness at an cnguiry which

refuscd to shoot

At the enquiry I

¢ the puard

sandplt, Thes
were detediled to
had t> push thesc
which we worked was iaga)

practice of Grosc to pl
order them to get something
worked with interpretcrs, Wh
-were challengzed by the pgucerd but
they did not understond the order
of the prisoncrs who did understond™
the wirc dicd so becouse they were too
ally a guard would not shoot but woulld
the working party. I mysel f was called "¢
was hecld by the politicel department on a g
prisoners which Grese had ordered to cross th@ Wac
identified the guard who wos handcuffed, In nyw®
stated that the women were being worked too hard #hd ghat Grese wa
purposely sending them to the wire so that they woud be shot. The

next day the gucrd was on duty agoin and Gresc had pofe 1cxt saw hcr
in Belscen in February or March 1945 as o Rapportfuherin

Mhilst CGresc was in charge of the working party shd ys
carried & rubber truncheon. She was responsible for at least 20 d¢hths
a Gay resulting from her ordors to cross the wire but many meredon
occagions. It was alwsys my job, ‘ordered by Grese, to count the na.
I, together with some other women, uscd to load the bodics into one
the roilwey woggons after working hours, The bodies were subsequent
removed by ambulance, I know two of the women who helped me on these
occasions., Thelr names are Canina Stasicka and Karola IMikot. I saw
them last on (th June 1945 in Delsen camp., Doth are Polish Aryans,
Their Auschwitz numbcers tattoocd on their crms arce 10,565 and 10, 566.

I do not know which of them had which number. Doth had lived at Cracow,
I k now the name of one intcrnce who was shot by a guard when ordered to
cross the wir c. It was Amne Gutcrweiss of Czecrowics, near Cracow, In
fact I wrotc to her son to tell him that his mother had died. It is
possible that orders to cross the wire werc not in every case given by
Gresc be causc the Capos used to try 1t but it is almost certain that
Grese was rcsponsible in almost every case',




The ncxt paragraph refers to No,6, Dormmann., "I identify No. 3 on
photograph 1% as SS woxan who was at Auschwitz during 194}/ 4, I knew her
Ly the name »f Dormamn and .have now been told that her full neme is
Juania Dormann, She was the worst hated person in the camp., At Tirst
she was in cherpe of the clothing storc and then in charge of labout,

She always had with her a larcze dog which she sct on to the prisoners.

On one occas ion when I was unlerpoing a minor punishment, it was in the
summcr of 1944 as .necar as I can remember, I wos kneeling down with ny
hends in the air and I saw Bormamn approach'a prisoner, a female, who
was goins towards)the offices., DBormann stopped the woman a nd took
something out of the women's pocket., Sho then hit the prisoner with her
right hand and then clasping her by the hair throw the woman to the
zround, Bormann was holding the dog by o strap in her left hand and when
the women was lying on the groun’ she let the dog go and it bit the woman
overely., When the dog hed finished the woman was a mass of blood and one
¢r breasts had been torn scvercly. A doctor S.S. Obersturmfuhrer

came and exemined the woman, He was a good doctor cnd behaved

11, Therc was no movement from the body and four prisoncrs were
1 to take the body away on a stretcher to Block 25 which was
s_the death block that is the block to which pecoplc were taken
: ing or where they were lodped prior to being taken to

In 1942 not long after I had been at Auschwitz, Dormann
tes and photographs in my bed. For this she beat me on

nd and then set her dog on to me. I weas bitten in the

&

left arm ncar th ow, Dorman walked mc to the hospital and I wes
the re for six wOIe™N believ Bormamn called the dog off only because

she was a Badist a e
official beating for N
Bormamm left Auschwid

ed doing that sort of thing, I received an
cigarcttes when I came osut of hospital,
ummer of 194",

The next paragraph r

Herte Ehlert., "I rccognisc No.5 on
photograph 22 as an SS Obera ]

at Belsen. I knew her by the name
of Ehlert and I have now becn t@fd t her full name is Herta Ehlert.
Two weeks before the British cam & vas in carly April, the roll call

at my block wrs incorrect and Ehlc me, with her hand, but not very
much, but she stopped the food the ndt gror the wholce of the block as

a punishment, "

A\se No.,6 on photograph
ex by the namec of

Then comes Volkenrath, nuaber 7, "I

22 as an S8S woman who was ot Auschwitz., I k
Volkenrath and have now been told that her fulN A\s Elisabeth Volken-—
rath. She was responsible for sclcections for thdg: chanber at
Auschwitz camp from Block 1C where I lived, I attofldcd scveon selection
parades anc. shc and SS Rapportfuhrer Tauber between ¥he
selections., Volkenrath was not mercly acting os a gual§ s personally
picked out victims for the gas chamber., On one occasion f a block
containing 1400 prisoncrs there werc only about 300 lcft 8 the
selections had- been made., I lcft Auschwitz in November 1944 g
aw Volkenrath at Belsen in Fcbruory 1945, when she said to me
Germany had lost the war and we should o1l be hanged!,

The next paragraph does not relate to anybdy in the dock and W do
not propose to read it, :

Rragraph 9 I do propose to read, "I kncw an SS Arbeitdienstfuhrerin
Hasse at Auschwitz, I would describe huer as about 20 years cf age, about
5ft. Cins. in height, very blonde hair (natural), straight, and worn in an
upward style, blue eyes, blonde eyebrows, small mouth, round face, hcalthy
complexion, slim build, good even tceth, beautiful, good figure, and very
smart in her dress, This woman was in charge of the transport.columns
which arrived at Auschwitz from time to time, These transport columns
consisted of perple who were to he cxtemineted at once and they did not
spend any time in the camp. She used to lead the columns to the gas
chamber and where there were babies in arms she ordered them to be thrown
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into o hold which was counected to a

I was employed in cleaning up the ground near the crematorium and I saw
this happen many times. Hassc alweys worc o pistol but I never saw her
use it ~ only to threaten people'.

5 on photograph 1 as an 88 man who was chicf cook at Delsén.. I have now
been told t hat his neme is Karl Flrazich. A4 weck before the English
arrived I went to fetch food from the kitchen for my block and the
internecs who werc gueueing for their food startcd to push and Flrazich
whe alweys stood on the steps at the entrance to the kitchen, shot a
girl with his pistol, The girl, who was pregnant, was shot in the arm
and as shc belonged to my block I took her to the hospital. She beeame
unconscious and died whilst I was therc. I cannot say why she dicd as she
yas only shot in’'the arm - she was very weak, I know this becausc a

or excmined hor and told me she was decd. My block wes next to the

en and I saw Flrazich shooting rcpecatedly at the intcrmees many of

The next paresgraph relates to Flrazich, number 16, "I recognise No,

wh 11 down and werc flung on to a heap'.
Iijd not rcad thc next paragraph.

Par@fraph
on photogragh
have also se
same man, I kK
his  full name is
1942/3 at Auschwit
working, He spoke
Jobs in civil life an
he at once became ind
He spoke bhacly of the Germe
day T was sentenced to 12 da

rclates to nmumber 26, Schreier. "I recognisc No. 1

¢! a5 an SS man whom I knew at fuschwitz and Delsen, I
in custody and I know beyond all doubt that he is the
i by the nam ¢ of Hansi end I have now bcen told that

@c Schreier. I first met Schreier in the winter of

,c 2

was in charpge of a Strafcekommando in which I was
Wonc in the Strafekommando and asked them their
@ told him thot I was a Professor of Music
He tclked all doy about music and politics.
sail that the war was alrcady lost. One
e punker for smoking, Schreier was

€
t

in charge of this bunker, He%to ¥ that he was in charpe of the

pol itical department and that h€ g tell me 2ll that was going on if

I would play the violin for him, ad to do so and he brought me a
violin, He told me that 10 peoplc in &u cr were to be henged and meny
to be gassed the next day. I playcd 'Y ¢ ove! to him and he told me
that he had no mother and if I played it X e would shoot me., He also

asked mc to play something Rumanian or Fren@hQehd when I asked for music
he said he would write it .for me which hc 4T 1 I had finished
playing for him he wrotc on the doorpest 'Engl! il come to help'.

"I afterwards spoke to an American boxer narled gcob who was in the
bunker and he told me that Schreicr wns an intelligcht mogmgnd spoke
Rumonian, French, Polish, Russian, German ond Enpglish, chij) cicr spent
almost cach day in my ccll and T formcd the opinion that nob normal,
He told me that he wes a homoscxual., After I was relcased the
bunker Schreier said that he wanted me to join the camp boandt I
not do so whilst I was in the punishment party. In an attemptetogfect me
off the punishment party Schreier arranscd a meeting for me witheg
whom I identify as No,1 on photograph 9. Hesslcr told mc that I he
stay in thc punishment party. I saw Schreier whilst I was at Delsc
December 194 or January 1945. I spokc to him ebout threc times. Th
lost time I saw him was at 2100 hours one cvening chout three weeks before
the British came. He came to my room and he was very dirty. He said that
he hod been working in the woods and had buried some secrct papers., I
said th -t I would like to seec where they were and he apreed to take me,

We went out of the camp to a spot betwecn the crematorium and the sand-
pit and he showel me where five or six bexes were buricd., They were
only covcred with a little carth which he scraped awey and I actually soaw
the boxes which he said containcd the last papers the Gormans possessed
and ammuanition., On 31st Junc 1945 I showed Coptain A.J. Fox, General.
List, D.,A.P,M. 06 Special Investigetion Section, Corps of kilitary Police,
where the boxes had becn buried, Thcy were ne longer there, One day in
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Solsen conds,  Rach of

l.u_
them it nim , WIteront
languase WETG v &L The neme Qmm.,“r 7ok
not one. Sezrrgier 18 s ool meies Thore was nn

2

Lo,
clderly mon ot Auschwitz whoso nome was Schregicr,

Z.lsen this 26th
Sipned 8.C.Champion,

"Sworn By the said depeneat Helena Konpée:
day of June 1945, Sizncd iielenn ¥eopner. Defor
Ther therc arc the usual ccreiliceates.

C | R understend that the this sPPidoyd
COL i I un tand that © t! PRidovit
c reQuUire . the accused.

The ong which we have just read

COL, T:iCKHOUSE: *y Q
all beern tronsTNe
reguired, but I w
avm inter preters.

hat they nad
tvita thoy
3 with their

nd z2l. the roaainins ones, T ouy &erst
offered to !‘mn‘ t‘r-nn::l.*-"cc(l o

Py
i1 8- ot

£ we hul trongloted wence Tiw affidovits

1aJOR CRENFIELD: The only
of the witnesscs

THE JUDGE .iDVOC~TE: Tow mony arc

COL, T..CKHOUSE: WNinc persons and gleven

COL. DLCKFQUSE: No; it vez transiated oo they wents aldonggdlThe defence

;
supplicd me with a li=st of depositions ticy reoquircd s N elated,
and they Speci"i cally referred to this ofTidovid ond sadi Hiatoy

required to have trenslated wae pare 47 porcoreshs Loond ol
have had it deane for them if T nad known abouat 1%, but they Q they
were going to have it translated themselwen.

THE PRESIDENT: Very well; whilst the nffidavits are “:éing rend hrouyl

there is no reascn wk"j an interpreter should not be starting to ftronSlgee
these affidavits thet hoave already been read, Whon vwie recch o cerioin
stoge we vill find how far we have ot vAth the affidavits thet neve not
been translated, and those affidovits thot hove rlot heen tronzlated con
be finished later. That vill considerably curtail the time,

(at 4

A% 1]

.CO hours the Court odjoursns)

]

{4t 14, 30 hours the Court rocsscables)

The accused are again brought before the Court,

o



L JOR FURTON-NE/LL: The ncxt is the Dovosition of Herta Zhlert,

e =t (Feiale) SS iufscherin, late of
Llcxanlraplatz, Berlin, sworn orc Licutcnant-coloncl LEOPOLD JOHN GENN,
Royal Lrtillery, Cowmtanling, No, 1 Wor Crines Investigation Tcarn,

<

’l —_— 0 -

”\':) I am 4O years of apc, I was nccuniol az o Bakcry Saleswonrnn
15%h Noverber 1940, vwhen I wos consceriptel intoe the 88 I o not ropard
as W

iy acld a meiber of the 8S because I was not in sympathy with thom but I
have workcd as an /ufseherin with the 88 gincce that date, I would bo

”(2) I reoortcl to Ravensbruk whero I remaincd for two and a half
a5 fMfscherin,  In Autumm 1943 I was sent froix Ravensbruk to Iublin,

aaow Work Cawp and Conccntration Canp. In Noveibor 1944 I went
ich woas a dopendenoy of fuschwitz, On the 15th Jamuary 1945 I
anicnburg and thonoc to Belsen carly in Fcebruary 1945, AL

M cl to be an aufscherin anl Elizabeth Volkenrath, who was the
'SS wofen, malc mo her agsistant,

Belsen 190
Ohicf of %

*
(3 @ onditions in Belgen worce o shame and o disgracce I
considér that thc™m chicfly rosponsiblc werc Kramer the Cormandant, Dr.
Horstoann, Untorstuguisy Klipp who wos for a time Kramer!s Sccond in

Command, and Hauntstu 1h
rogpongible for food supy
conditions, arong other
of thc inoreasing death
you carc',

Voplcer who workel . in Krawer's officc and vos
I soy thot Krauer was responsible for the

sy ccausEc on ene occasion vhen I complained
ranor he roplicd 'Let thew dic, why should

"(4) I have no knowlolg any shooting of innatcs at Belscen
whenn I was there oxcept for one vias shet trying to cscape frow an
outside working varty and a Mursc whiwe® t and 1£i111cd frow cne of the
guard towers when a window vas not LlacledNghiguickly cncough during an ailr
raid elarm, I do not know the narcs of O £ the viotins or of thosc whe
did thc shooting,

t Bclsen, Onc of thesc
. Whcn Gollasoh

"(5) I have often scen prisoners hee
T have scen beating prisoncrs is Repportfuhrerin
beat pcople sho did it vory heevily aidl always with pon such ag a wellking
stick,. piccc of woed or anything she could find, shefnit then on the head,
on the back, or on any part of thec body. I do not knoe vj cr prisoners

dicd as a conscquenoc of their being beaten but I have of her
contimic until blood ocame from the vietim's mouth and nosc, victiums

-were in such a weak gtato that” thuy would be very lucky to sl
beatings as I saw her glve, Gollasoh lcoft Belsen six days bo'o;c tlage
English arrived and I believie that she went hone to visit hor pedpf a
Kotbus,

"(6) I reumauber souc time in February a Polish prisonor cal
Koporova was belng beaten by four of her fellow internccs for having
betrayoed then when Gollasch oame into the room and contimoed to beat her
with a gtick to such an extent that I triod to makc her ston. The vistin was
at lecast partly olothed . but I think sho lost some of her clothing in the
ocourse of the beating,

"(7) I have novey scon anybody olsc beat prisonoys in Belscn,
I wmysclf heve struck them only with ny hoand, never with a weapon,

"(8) I have been told by many of the priscncrs thet after the
Hungarians took over guarding the Cawp, which was about a weck before the

e

arrival of the British, four nights in succcssion thgy had shot at prisoners
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froii the Weach Teowers giving as an cxousc that the prisoncrs were trying =
to escapc,

"(9) I rcuciber an occasicn at Belsen some tine in Fobruary
or IMarch when an cscapcd prisoncr, cither a Polish or a Gerian womnn, was
caught afber trying to cscape. Kramcr, the Commanlant, gquestioncd the girl
in front of several of us S8 women and I saw hin kickins and shaking her and
letor hit her with a stick on her heal and face and all over her body quite
unmerc ifully, 48 a result of this she gave the naives of two firls whon she
said had helped her to csaape. Kramer scnt for these two giris and .
instructed Kasainitzky to rive cach of them five strokes on the barc behind
to mako thom oonfess, I saw Kasainitzky carry this out with o walking stick
ardl each of the girls was then made to stand in a corncre whilec Kasainitzky
cne of them intc another room to intervosatc her, I wag wrescnt
‘hout these proccecdings with Gollasch and Volkenrath but 1cft when the
rl was being interropated and do not laow what subscouently hagponcd.

¢ e

"(40) Although I havc not witnossed any Leatings of prisoncrs by
ve heard that Ilsc Forstor and Freda Walter uscd to beat

internees guitc unrcasonable extent, One young Rottenfuhrer whose nauc

I do not r¥: but vho was at Belsen for three or four days told nc on .oue
occasion tha® he wagfon his way to commplain to Unterscharfuhrer illcr that
hc could not cdntj to work in the cookhousc while the brutality of the
beatings siven b Horgtor and Freda Waltcr was allowed to contvirmuc,

I elsc found Ilse I'o iysclf', when visiting the cookhouse, with o very

red face and in an eXgiMgatatc, which ghe told we was duc to her
oxcriions in beating prighn :

"(11) I have sol that Irenc Haschke ard Herta Bothe have
often beaten ora_soncrs & a trud Sauer and Gertrud Ficst had the:
rceputation of bo:.nr Very sever n oLy own knowledpe of Johanna ormann

and from working with her I belic he storics about hu brutalilty to
prisoncrs are true although I have clf witncssed it, l ave often

ed to let it loosc on prisoncre,
it %o be true,

geen the dog whioh she had andl heand
Although I have not seen it I can well

"(42) I should likc to add tha isevitz and ZElizabeth
Fritzncr to the best of my knowledge and bel o always well bchaved and
treated nriscners recally deeontly.

"(13) I belicve that soue of the prisol blaming us for
‘Gnlnffs that werce donc by the Lufscherin who proceded Belsen, For
instanoc, I remcrber that SS woman Sporm, who lef't Bels@® about 20th
February 1945 becsusc she was prognant {accordiaz to whateV rath Hold
e, as a result of a lovec affair with Krancr) has, on occasfonsy _punished
mrbors of prigoncrs by making then knocl with bricks or sto m.cw
hecads end their hands above ’chu.r heads for as long as threo n a
time, I can speak of this of ny own knowledgce since I saw 1t ﬂ‘_.uDC"l
I have often heard Krauocr order similar punishnent of indivi uuql.,.

"Sworn by the said Deponent Herta Bhlexrt at Celle this {1th §
of Junc, 1945 (Sgd) Herta Ehlert, Bofore me (Sgd) L. J.Genn, Licutenar
coloncl, Royal Artilleryd who has also signed the translation coriificato,
and the interpretcr wes Coxporal Colburgh,

COLONEL B;.CKHQOUSE: Thc next one is 494, thc doposition of Irma Gresc,

M/ JOR CR./IFIELD: Therc arc in all threc statements by Irma Gresc, on pages

194, 4196 and 197, and I wish to objeot to thc handing in of thosc.

COLOMNEL B..CKHOUSE: I only imtroducecd onc, Do you object to.thc Lirst onc ?

3.JOR CRANFIELD: I thourht it would bo convenient to say that I object to them
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all, including tho first one,

My obJjcotion is on the grounl that thesce stetecments are in law
inadnissible, A4t the tiue the statemcnts wore taken it appears frow the facc
of them that the Deponent was in ocustody, and I say that being so, Wefore tho
statcuent was taken tic usual caution sheuld have been adninigtered, and I go
further and say it is the duty of the Proscoution to nrove to the Court that
the usual caution had been administercl,

Thosc are rny points with regard to the ordinary court-martial, and
I now turn to Seotion 8 of the Royal Warrant within vhich I think it is not
unlikecly the learned Proscoutor will arruc theosc stateicnts arc admissible,

THE PRESITENT: You said that she wag in oustody ?

MiJQ Yes.
THE PRES Is therc any preof of that ?
M.J0R CR.NFIE at appcars on the face of the statoment,

THE JUDGE /DVOC. E‘

CCLONEL BACKHOUSE :
Shc ‘was not oharged ¥

ink there is no doubt about this,

ot for onc woiknt deny it - sho obviously was.
rthing, but she was in custody.

LILJOR CRANFIELD: The passadt i ¢ Morual, if you would like to have it
referrcd to, is on page 9 otation fron the Judges Rules, sub-paragraph 3:
"Porsons in custody shoull yucstioned without the usual caution first
being administercd", Howcver ink the main point on which I shall have
to satisfy the Court, is that I ution cennct put this in under
Repulation 8 of the Royal Warrant, subission it is the duty of the
Court to interpret tho Royal Warran en so deoing it should Le construed
rcasonably, and in any case of doubd d be construcd strictly against
the Crowmn, whose doourcnt it is,

o

That is sy first point, My scoongdl @™t is that it should be
oongtrucd according to its reaning as sppears iits teris, and that no
generality of words, however wide, can opcrate oc soncthing which docs
not. appear to be intended, Iy third point is thel ig opon to the Court,
in oxder to asocrtain the mecaning of the dooument,: ot the document as
a wholc and sco what evidence can he derived from it » then to ascertain
the meaning,

Now I wish to drew a distinection Letwecn the stal v, Kopper
and the statement here, Tho statecuent of Koppor was a statorx cvidencc
araingt other persons. The stotcuents hore we are dcaling with the gwixnt

are, in iy submission, confessions anl aduilgsions of the Deponent,e

Now what is the reaning of Repulation 8 2 In ny submissi
intention of that Regulation is to enablce the Court to hear secondary
cvidenose in liou of primary evidenoc. Now confessions anl adlilssions ard a
woll known part of the law of cvidencce and, in wy submission, it is
significant that nowhere in this Regulation is thore any mention of a
oonfession or an aduission Dy an accuscd pPoOrsen.

Socondly, I say that the Warrant in Regulation 3 details thosc
Seotions of the Lrry Aot and thosc Rules of Procedurc which shall not apply
to this Court. Now it ig well known to the Court that when a stateicont is
teken from an accused person Rule of Prococdure 4 stipuletes that the usual
cantion shall De administered, and I would poimt out to the Court that Rule
of Procodure 4 is not oxcluded by Regulation 3.
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In ny subuisslicon it is perfectly clear that had the Warrant
intended to cibrdsc under Regulation 8 confessions or adimissions by accusel
persons then Rule of Procedure 4 woull have bDeen excluded cither in wholce or
in part Ly Regulation 3, and I weintain that thot is additional confiriation
of the faot which I subinit is clear frow the wording of> Regulation 8, thHat
the inmtention of that Rerulation in vicw of the Aiffiocultics involved and to
save time, is to cnablc this Court, to reccive sccondary cvidense in placc of
primary cvidemoe and, in ny subuission, in the casc of a confession and
adnilssion by an accuscd porscn any such cucstion clecarly doos not arise,

Now if thc Court shoull hold against e in regard to tho
subuissions I have alrealy madc, I should still state that a confession or
Mission by an accused person is not admissiblec unless a coution is proved
@ appcars on the face of the docuient that a caution was administored,
cly on the fcllowing words anpcaring in tho Regulotions: "The Court
¢_into consideration any dooument appearing on tho face of it to be

auth

in ry subwnission Rule of Procelurc L4 applics, The Court well
amary of evidence the of ficer toking the summary sertifics
L was complied with; in othcr words, that the caution
say that a similar ccrtificatc should appoar on any
statement put i poacoused person, and in default of that certificate
appcaring on the Ta the docuient the Court must hold that the dooument
docs not, on the fack¥ 4 appear to be authientic and that being so thoy
Gamot admit it, ﬁ '

know how
that Rule o
was adiiinister@d

T want to mwkec is this. This is not a
court, and the learned Julge .dvocate,
of nilitary courts than I have, will
ra been applied to wilitary courts.
the imajority of the evidence is
the accused, whioh has always
cver adninisterol in such
althousnh it has its own
wo.nary military Court and

COLONEL B..CKHOUSE: Thc fir
Court—-rnartial, This is Wil
who has a great desl Lorc cxp
tell you that the Judges Rules I
In fact on the ordinary esplonagc
usually thc result of the interrcpatd
been held to be admissible, and ne ca
cascss This is a military court vhich
Rules and Regulations = historically fron
not from the Court-Martial, anl thcsc Reguld 1ave been drafdcd with a
view to prescrving the procedurs of the wilitdg rother than a oourt—

martial, Sco, in my submission, the question of @2 ning the accused in

accordanae with the Judges Rules have no applicat® 1, . It is not
‘necessary for the Proscoution to satisfy you that th€s igf o voluntory
statcment,

*

I rencat again that the weight you give to the

have heard it is quite a separatc mattcr for the Court, and r@- 1 may

ootc to their own conclusions on what valuc thcy placc upon 18 't so far

as its adnissibility is comcerned it is not ncocssary for the 1’1‘0560‘ ion
to satisfy you that this is a voluntory sbtatonent.

Smant whcn you

. The seaornd point that I make is this, Rule of Procedurc 7 3
nothing whatever to do with this at all, Rulc of Procedurc 4 is in rclgtion
to the taking of a suimary of cvidence, which is a forinl hcaring before an
officer, The caution unlcr Rule of Prooedure 4 is only required to be mnde
on that spccific occasion, and I would say that 1y friend is quitc wrong

in suggesting that Rule of Pruvccdurc L4, in its oxdinery scnsec, applies to

a military court, because althouph it is truc it is not onc of the Rules
oxnluded by Regulation 3, Regulation L makes it quite clecar that it is not
nceessary to comply with Rule of Procedurc L.

It specifically says that eithor on a sumary of evidence or
abstract of evidence under Rule of Proocdure 4 the accused shall not have
the right of having a2 summary takon or of demanding the cvidence at the
surary to be taken on oath, or that any gitness zhall attend for cross-
examinaticn, It is quite obvipus that Rulc of Proccldurc 4 doces not epply
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The next point the tiue this deposition was
cada = althourh I bave arcrecd for the rpeses of aroument that this girl
was in fact in custody -~ L with any charge. She hal beon

o

vut in custody in corpamn; c uards of the place, and there
was not the slirhtcst she ghould not Le interrogated as coveryonc
who was put in custoldy was mtor um.t(ﬂ. as was thou:;ht L%,

sc Repulations
as they thour ht

The Court arc cntitlc"" to hecar, cvcn without the
tho rcsu lt of this interrogation and pay such rcgard to it
£t

Liain I want to wnke-it quite clear that I rely on theso
They were drawn with the deliberate intention of not having

legal arsuments as to whcthoer one pilccc of evildence, onc statecuent,

ible or not, r"hcj re drawvn wilcly to aldolt any covidence whatscovoer

hg Court to attach what weicht: they think £it to it when they

but they ncver inteaded all this armouent,

21y court convenced unler thoesc
idcration any oral ztaterment or

to be authentic, By "authentic™",

1¢ deoculent - it cang o Lorc.

true, a geming docunent, Here, unless

Re »Llau...Ol’l
any -document
of course, they i
"aathentic" means

it is sug,rroctod tha Goposition by Irma Grese, and that it is
not a germing lcgJ i subnigsion, therc can be no objection to
this docurment bein ourt, At the cnd of 4he case ay friend

is cntitled to arguc cos as to what weight should be paid
to it.

when Irma Gresc gives ! £
cviclence =~ shc ugy say this was oxtf L from heor on the rack and thuib=
sorew, andt you might say you would notv )
other hand, she roy say thot she was sp
I rcally do not know, It do cnds on vha%
it appears that she took an oath anl that sh
the officer whe was cnquiring intc the gtate
the proper way of putting it - at that perioc atlg , and unless and until
she gives evilenoc to say that that is not truc, Ty tathrission tho
Court arc bourt to receive it and to pay such weishl tgfht as they think fit,

%]
sruth when she gaid 1t
Tt on the face of it
i lence on cath before
re - I think thet is

")

O

[

.J0R CRANFIELD: I gather it is suggested that I an not o 1Y o«
objection te any evidence put forward, nor that the Court i
hcar e,

fatan

objocctions he likes, anl the Court to listen to them.
on the weight they vay to hig obJection,

COLONEL B..CHHOUSE: I have not suggostcd wy fricad is not

¥, JOR CRANFIELD: I wes r:'nly going to point out that urder Repulation 6 I M
specifioally precluded from objecting to the jurisdiction of the Court and
of the composition of the Court, If it had been intended I should bho
precluded from objecting to the evidence as adduced by the Prosccutor, uo
doubt it woulld not have been beyond the draushtsian to have included that
in Resulation 6, and the nere fact that he has not done so does, I think,
show that not only aw I entitled to objeet but that therc arc kinds of
ovidence vhich arc before this Court objoctionable and can bo successfully
resisted.

}_l

The learncd Prosccutor dwelt on the history of militarg
anl, as I gather, wished to intimate that a Ficld General Court Hart

ial
was nothing to do with it, - I woul!l, howcover, rcler the Court to Rerulation
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3 which says: ingofar as hercin othoerwisc roviled expressly or Ly
iiplicetion the pre ‘*ﬂ:’.gns of the Sy oot andl $he Rules of Procedure wialc
vursuant theret: so far as they rolate to Picld Gencrcl Courts-martial and
to amwyr i u’cvr 3 jprcli' wnary or inciental thereve or conscquential thercon
shall ap a]J v for as applicable to wilitary oourts under these Rerulations
ard any ““buCI‘S proelinlinry or incidental thereto®, anl tho Repulation then
focs on to cxcludc those Rulcsof Procedurc andt thosce Scotions of the Loy
Aet which arc not te apply to this Court, anl it secms to me patent that
subject to those cxolusions tho Rerulations onl Rules of Prodcdurc which
apply to a Flold General Court lartial lo ap»oly to +his Courts

SULUING=-UF,

GE J,L"\TOO.'_'I‘T lay it pleasc tio Court. Tho 'rosccution arc now gccking
in evilcnce threo docuiwnts in which it appocars that the accuscd Irwa
s malic statewtnts on oath which may he to her detrinment if tho Court
into account, '

rentlewen, an cxawmination of thosc docuixnts discloscs that

they arc fora of a gort of affidavit; and they arc not, in wy view,
anmalagous 7 wog to the stateoucats or docuticnts which come into cxistoence

re Lk in the case of a Filld General Court Martial.

Lrain oug to ne quitc a oilmple point for you to decile.
I assumc that you w oot that they arc a docuient within the weaning of
Rommlation.8(4), el cy appear to the Court to e gemiine in the
sense that they aro pture, as tho Defeording Cfficcer armucs, .
confesgion or admission, oot also that thoy = putting it in the wost
awkward way for the Dro y havo Dbeen talken in a ey that thoy arc
not to be accented s a oonf r alinigsion at s Ficlli General Cou..m..
tartinl, How Cocs that holp tn ? booause in Rogulation 8(1)
you find the words: "Notwithstaidli £t such docuient woull not be .
adinissible ag cvidence in proccediily orc a Ficld Genoral Court lartial®,

0 I‘O\l..‘ aga ...n \4"‘ e salge
wont whiolh is authentic and
¢ of this accused or any
¢ adizissible under the

Thereforc, it scams to e ti
soint: If you are satisficd that thig
which will holp you to decide the puilt or
cf them, and cven if you decided that it weu

law which applics to a Ficld Goneral Court Ilaril would still be open
to you to admit it hero, and then the rouedy of ) e is what the

rtunity in onc or
docuinent,

Proscoutor has point out, that he can, whon ho has
other of the ways open to hiim, attaclk tho wolpht of th

= . : B 4

I have nothing further to add and I would ask ypu ahd your
neibers to congider whother thet advice is not sound and ! accaoptcd
as your vicw as to tho adnissibility of thesc throc stataacnt

(it 1515 hours the Court is olosed),

(.t4523 hours the Court ro-opens.)

(The acoused arc arpin brousht before the Court).
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THE JUDGE ADVOCATE: HMMajor Cranfield, thc court have considered your submission,
but they feel they must overrule it and admit these docuaents. That does
not, of course, prevent you hercafter, if you have an opportunity and
wish to do it, to attack the weizht that should be attached to those
statenients,

COL. BACKHOUSE: I have for the moment only put im one because I did not
know at which stage the objection was zoing to comes I will put in the

other two after.

THE JUDGE .DVOCATE: That is only 194.

ACKHOUSE:  That is the only onc up to now.
T3 But you are putting all the three together?
Yese

ogitions of Irma Grese arce marked Exhibit 112, signed
e Pgesident and attachced to the proccedings)

sad 197 firste It is the first in point of timec
centary ones. Technically this is the

I had better read that, and the statement
Captain Alfrcd James Fox, D.A.P.M. 86 S.I.S.,
orps of [iilitary Police, stationed in
offrey Smallwood (Major Legal Staff)

oc advocate General to the Forcess

COL. DackHOUSE: Py
and the others a
deposition of Captai
is attached. "DeposX
Special Investization Bi
Ostend, sworn before ne Ma
an officer of -the Staff

Greses I spoke to her, through t¥e ¢ nained interpreter, and she
intimated that she wished to make adkj 3 i I have recorded
her statement which is attached and signed in 1y pruscnce.
Signature: iA.J. Fox. Sworn by ne Cap fred James Fox this 21st
day of iMay 1945 at Belsen Camp. Beforc Geoffrey Suallwoods"

N F

t of S.S.
d come from Wrechen
as an assistant

s old. . I wanted

The stateuent is as follows: - "STa
Kommandofuhrerin Irma Grese, I am 21 years of
near Fcldberg, Mecklenburgs From the aze of 16 I
nurse in a hospital and remained there until I was
to beecoiae a nurse but was made to join the SS as a s
comcentration camps, This was in July 1942,

I first went to Ravc:nsbnﬁc where I was wade an
pl‘aced in charge of funale working partics consisting of: &bou
In larch 1943 .I was scnt to Berkenau near Auschwitz, wherc 1
Jamuary 1945, I then went to Ravensbruk for four weeks and arrivegd
Belsen in March 1945, y

"I know from the prisoncrs that therc were gas chambexs at
Auschwitz and thaot prisoners were gasscd there. Dr. Mengle came int the
camp at Berkenau and sorted out the people unfit for work for these
transports. I khew what wos happening and have hidden mothers and enildren
away in order that they should not be chosen. I was once denounced by the
Jews for having done this and was put under arrest for two days in my roOOIle
Jews were used as spies in this ca.p and had certain privileges. I never
took part in choosing peovle and was only on varade for roll call and sceing
that.no one escaped, S

- "I have never beaten or kickeod any prisoners. It is true that
L .ade people stend on appel for long neriods but newer until they
dropped. I have seen peoplc beaten by Rapportfdhrer auber at Derkenau
and by Rapportfithrer Dreschcl I was oncc told by Dreeschel that if it

was neccessary I could hit prisoncrs but never did this,. I cannot remember
whp wos commandant at this time, Whilst T was there Hoess s Hartinstein,
Scharz and Kramer were comnandants.
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"Conditions in the concentration camps were bad for everyone
including the SS. The only time I was alLo\mct home was for five days
after I had finished iy training at Ravensbruk, I then told my father
about the concentration camp and he gave e a beating and told me never
to come home again. Himamler is responsible for all that has hapnened
but I suprose I have as much guilt as all the others above me.
Conditions were very .ad at Belscen but there was little I could do
although I did 211 I could do to helpe Signaturc: Izma Grese.

"Certified that I have accurately translated the above
statement from German to Tnglish and have read it over to Ima Grese
in Germany, the said Irma Gresc having sipgned it in iy prescnce,
Signature! H.H. Alexander."

"Denosition of Imma Gresce (female) SS Kommandofuherin at
z and Belsen, late of Wrcchen, near Feliberg, sworn before
t-Colonel Lcopold John Genn, Royal Artillery, Comxaanding, No. 1
investigation Teaii.

I have sald in a previous statenent shat I have never
beatcn or i ted prisonerss I have thought it over and I now wish
to confess ti I done so and to tell the 1‘r'uth.

"(2) ties at 3clsen included taking; apnel or coll-call
7 tiice a week. My «1‘6 kommandofuhrerin., I was enmloyed as aufscherin,
In this capacity it w§s W guty to supervisc tidiness and general
cleanlincss in the camps ﬁdutlus were in the wouens' ca_mp unly. I

5 -1 L T -
never stru.ck prisoncrs d e 3z wecks I was at Delsen.

z I struck female prisoncrs on the
latrine buckets. Thouzh I never
a anyone else do ‘so, I rcmember
soncrs at Auschwitz. She did
istance but they were struck
isoners of'ten but quite

"( 3) Whilst 2

face with my hand for using di
truc.,k prisoners in Belsen and 1 ng
e¢ing Rapportfuhrerin Dreschel ‘st
h_‘LS with her hand, I only saw it £
only on thec head, T myscelf did not st

o

frequently when they did something I didn!

Hh

d—tn (/I

ted prisoncrs well,
en I was working in

"(4) On the whole I consider that
I did not think that any of them were hostole 1
the camp. I now find that they all appear to be h e to me. I think
that is Lecause tl'\cy arc hostile to all SS bhecause nnot forget the
number of people among them who wore gasscd at Auschwigfz. JI mysclf think
they are perfectly right to fecl hostile towmrds us,

&
"(5) I have been shown photograph B.U. 3746 shoffingle wonan

with bad scars on her face which I believe to have Leen cau y ating
with a stick. I have never scen such a thing-happen at Belsen ave

definitely seen Unterscharfuhrer Taube beat peoplc in this way a
Auschwitz, He did it with a sticks '

"(6) I have again reflected and I wish to add that I bave
fact beaten prisoners other than with :ay hand as already described. This
was at Auschwitz when for at least a weck several of us S§ women had shor
whips made in the camp workshops with one of which I soverol times strxuck
prisoners before these whips were taken away from us as unauthoriseds
ATHS Were never carried or possesscd by any SS womcn.

"(7) I also now adwit that I punished prisoners by waking them
knecl on the ground for periods of a quarter of an hour at a time. I did
not at the samc Jime make them hold their hands above their heads but I
saw this being done when I have made ny report to another part of the camp
at Auschwitz, I.do not know the naes of the puople in Anschwitsz
responsible for inflicting this nunishuent.
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THE PRESITENT:

"(8) I remember saying in the first statement I made to an
Enzlish officer that 'Himmlcr is responsible for all that has happened; but
I suppose I have as much guilt as all the others above ie.' I mcant by
this that simply by being in the SS and sceing the crimes counitted on
orders from those in authority and doing nothing to protest or stop them
being conmiltted makes anybody in the SS as guilty as anybody else. The
crimes I refer to are the gassing of persons at lLuschwitz and the
killing of thousands at Belscn by Starvation and untendecd diseascs I
consider the crime to be murder.

’f(Q) I know about the ias chamber at suschwitz because
igoners who worked in it told us about ite I only saw it nyself from
Cgstance but I have no doubt that many were gasscd therc.

(10) I recognise a number of people on photographs I have
? 8S zuards who were at Belsen., No.3 on photograph 1 was

hwitz, I do not know his dutics at Belsen.” That is

crson concerned is Calcssons

To thg the casiest way will be il you gave us the
photographs aft

COL. BACKHOUSE: Yese @ n photograph 3 was an electrician at Belsen
and Auschwitz. No.1 ﬁograph 5 was a cook at isuschwitz and in the
o}

I was there. No.3? worked in the kitchen, On photd

food store at Belscn. ‘photogranh 5 worked with No.4 on photograph
3 as an elcctrician both,:

chwitz and Belsen. No.4 on nhotograph 7
was a cook at Belsen,

tograph 9 is Dr. Klein, DNo.3 on
photograph 9 was a waiter i1n @ ficcrs mess at Belscns No.1 on

photograph 9 was only at Bclscl™ days. He came from Mittelbaw. I
do not know how he was employeds ¢ and 3 on nhotograph 12 were
employed at both Auschwitz and Bel he guardroom checking prisoners
in and outs On photozraph 22 No.b harse of all SS women guardse
No.5 was No.6's second in commnand. No.3 a felcephoniste No.1 was

in charge of the bread storec. On photog 1 No.6 was in the kitchen
for a little whiles No.5 and No.4 were auf Nos 3 looked after
the pigss No.2 was a tclephonist.s On photog 25 No.5 was in charge
of the wood cutting and chopning. No.L supde side working

partiess On photogranh 35 Noa was a telephonist we.s sick while
7 No.2 was in

the kitchen, No.3 was also in the kitchen,

"(11) I never saw any of the beforaacntion® 1ltreating
prisoners in any way. I have now confessed to all the 111Ngga,

i tof
prisoners of which I was guilty becausc it has Leen on my co @ ce, I
have nothing else to admit,

"Sworn by the said deponent Imma Grese at Celle, this @ty
day of June 1945, (Sgd) Imme Gresce Before me, (Sgd) L.J. Genn,
R. A" Then there arc the two usual certificatese.

THE BRESIDENT: You can cut out all of thesc in 8.G.C. 12 and 15, because they

have been recognised by the court.

COL. BACKHOUSE: I aia not sure it would not be easier if you allow me to go

through them Lecause I have marked each one against the particular persol.

THE PRESIDENT: Yes.

COL. DACKHOUSE:  The first one, Nos3 on photciraph 1 is not charged ot all.

No.4 on photograph 3, an electrician is not in the docks The next one,
No.?1 on photograph 5, that is Egersdorf, S.G.C.3, and has becn checkeda-
The next one, No.2 on photograph 5, who works with Mo.4 on photograph 3,
that is Otto. No.l on photograph 7 is sowmebody not in the dock. NO-?
on photograph 9 is Dr. Klein. He has becn checkeds Noe.3 on photograpi 9
is not charged. No.1 on photograph 9, Hoessler. He has been checked
already, No.1 on photograph 3 or S.G.C.6.; Weingartraer is one, No,3 is
not concerned in the charge. The next one is 5.C.G. %9, No.6, Volkenrath,
in chargze of the S.S. women suards. Nn.5. that de Walerh. The next one



is S.G.C.8, No.3, a telephonist, That is somcbody not before the
court.

THE PRESIDENT: Can you give us the nuiber of who the people are, If it
is No.9; say photograph 12 sc and so. '

COL. DACKHOUSE: Yes. I have got down to where it starts No, 3, who is
a telephonists Photograph 19, that is the script - that is in fact
S5.G.Ce8 = Noo6 was in the kitchen and is Ida Forster. Nos5 and No.k
were aufseherins, That is Sauer and Ficst. No. 3 looked after the
pigs, that is Borman, The next is a telcphonist, not before the courts
Now ge come to S.G.C.10, which is photograph 25. No.5; who is in
of woodcutting is Herta Bothe, No.l4 superviscd outside working
is not before the court. The next one is photograph 35,
whic .Ce11, No.1 was a telephonist; she is not before the
R 2,is not before the coturt. No. 3 worked in the kitchen,
On No.37, which is S.G.C.12, No, 2 was Frieda Walter.
the kitchen, that is Isle Forsters The only one
ave missed out is Noe1 on S.G.C.9, which is photograph
lein, he has been checkeds ) s

No.3 was als
which I am
22, Charlotte

' THE PRESIDENT: Yes, the whole lot have been checked.
COL. " BACKHOUSE: Now I cofg e third deposition, 1964 "Further

) S.S. Komsandofuhrerin at Auschwitz

Feldberg, sworn before Lt. Col. Leopold

pling No.1 War Crimes Investigation Team.
say that in three respects the

i tion were not accurate. First of

iggl arms. In fact auf'seherin at

deposition of Ima Grese 2
and Belsen, late of Wrechen,
John Genn, Royal Artilleryg
(1) On further reflection
statenents I made in my previow 4o
all I previously stated that I nevg
Auschwitz did carry pistols, I among My pistol. however, was never
loaded and I did not know how to use 1 @ did T ever do so. Second,

when I stated that the only time I had N @apon to beat prisoners

BS

was when I had a whip for a week, this was e I did in fact always. have
\ - a whip which I used consistently whenever n / Third, I admit that
J/’\ there was also a walking stick which we kept iff agereldegter's room
and which, although it was unauthorised, we fredycht sed to beat
prisoners. I usually used TG bBeat them on the shou@, but there were
times when, because of the numbers involved, they w
of the body that happened to he casiests A1l the beatifl
refer were irmediate and I havc never token part in delilifffately orzanised
punishiientse If it was desired to inflict an organised begt@n
en

prisoners had to be réported and confined in a special cell
punishiients "I never saw any such authorised punishient carri

he
"Sworn by the said deponent Trma Gresc at Celle. this i
dsy of June 1945. (Sgd) Grese, Irma. DBeforc me (Sgd) L.J. Genn, I®.g€L,
R.A," and then follow the usual two ccrtificates.

MAJOR MURTON-NEALE: The next one is the statement of Franz Hessler, page 198
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(Deposition of Frenz Hessler is marked exhibit
113 signed by the President and attached to the
proceudinggs)

MAJOR MURTON-NEALE: - This is number 19C, and I will read the deprsition of

Ceptain Fox first. '"Deposition of Captain Alfred James Fox, D.A.P.M.

C6 Special Investization Section, Special Ianvestigatidn Branch, Corps of

Military Police, stationed in Ostend, sworn beforc me Major Geoffrey

Smallwood (Major Legel Staff) an officer of the staff of the Julge

Advocate Gencral to the Forces., On 17th May 1945 I visited Celle

prison where I saw Frenz Hessler. I spokc to him, through the above-

~med interpreter, and he intinmated that he wished to make a signed

statement which is ottached ard which he signed in my presence,

igned 4.J,Fox, Sworn by me Captain Alfred James Fox this 20th day of
1945 at Delsen Camp. DIcforc me Major Geoffrey Smallwood.

UStatement of S.S,0bersturmfuhrer Fronz Hessler; I want to tell
youlH can and I am willing to oassist your investigations in any way.
s of age and was Lorn at Kempen, Argau. I anm & married mon
ildren ond by tr ade wos a photographer, Ls I was out of
» S. when the Nazi party come into power on 30th
Sluntcered for this service. From 1933 to 1935 I was
ot Dachau doing ordinary duties. In 1935 I took

centration camp ot Dachau and I held this

hilst I was there up to the end of 1935. the
Bicke and from 1935 until 193C or 193%9 this
er Loritz, I cannot remember the name of
1944 I went to Auschwitz concentration
cn and I remained there until 1942, I
nd building speecial huts for a

om Auschwitz concentration camp of

January 1953, I
in the 8.8, ®a
OVEr as Cook a
position until 19
Commandant was & m) 0
position was held by
the commendent ~fter hix
camp where I esteblish
then went to Minzc-Broc™ir
hospital, I took a working

about 60 and I was in charge. e gk there for about nine months and
I then went back to Auschwitz, A ing in charge of working parties
therc for a while,- I left in July or the women's ceamp at Derkenau,

near Auschwitz. The conditions hcre™we ey bad, the camp was over-
crow ded and sanitation was also very food was bhetter than the
men's camp. The camp waes in the charge wturnbammfuhrer Hoess.,

I asked to be move d from this camp becousc ¢ conditions., The job
of the men was to build roads, morc huts and yosc huts already
there habitable, The 8.S. woman in charge was fsepherin Mandel,
Whilst I was there many dicd from spotted fever 1-spinal~menen-
citis) and typhus., Amongst these were guards as wdfl immates, I
made mony complaints to Hoess and@ as a rcsult beds woe made but not

¢ nough to accommodate =1l the prisoncrs in the cammp, €T men in

this camp did apgricultural work. Whilst I wes therc the s
inspected by Obergruppenfuhrer Glucks firom Derlin in Surmer He
went through the camp by car and said that cverything would tered

but nothing was done. it 21l camps the inspection was the job gt‘
Amtsgruppey D., DBerlin and Glucks was in cha.rgg' of this departmenyl L
believe. He took his omrders direct from Reghfuhrer Himmler, The @
at BDerkenau was also insp ected by Hirmler whilst I was there in Suum
1943 who said the same - that conditions would be altered - Lut again
nothing was done, After about two or thrce months there in January 1944
I was moved to Neckarefz near Daden, This wos o small cemo for about

500 prisoners and the labour was supplied from Dechau concentration camp.
I held the position of Kommandofihrer. All the men under ny command lived
in a three-storey high school building but therc were othcers in a nearby
camp., All werc engaged on building an aeroplane works in the mountains
but it was never completed when I lcft., In Junc 1944 I went tack to
Auschwitz where I becane a Lagcrfﬁ.’ru‘or and m—dﬂshcre until it was
being cleared in Januery 1945. This was because the Russians were
advancing, and the whole camp was cleared. The Commandant when I

arrived and up to the time I left was Daer. Kramer was at Berkenou.

I then went to Dor a camp at Nordhausen wherc I rcemaincd until April

1945 and when thet wos also cleared I came to Bergen-Belsen,

Z
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"T have no knowlodge of sterilisction of women and no ordcrs were
5y me that this should be carricd out. In fact I did not know thet
this wos being done and I was ncver allowed in the hospital. Everyone

in the cemp knew ebout the gas chamber at ifuschwitz but at no time did K—:
I ftekc part in the selection of prisoners "rbt were to go to the ras %é
chamber and then be cremated, Whilst I was there sclection of prisoners -

doctors whose names I do not know.ﬁg‘attcndcd these parades but my
job was merely to keep order., Often women were poraded naked in front
of the @octors and persons seclcted by the doctors were sént to the gas
chamber, I learnmt this through conversation with the doctors, I think
thosc selected were mostly those who were not in good health and could not
ork, ‘i/’hon transports of prisoncrs arrived the prisoncrs were taken from
in and marched to the camp. On arrival they werc paraded in frent
@ duc, tors I have mentioned and persons were sclected for the gas

r the remainder being sent to the concentration camp, I have also
thuse parades but only when I have been orderly Lagerfuhrer as
wrt of his duties, Trainloads of 2,000 to 3,000 arrived at thc
cn os many as 00 went to the rzat. chamber. The doctors
goonsible for these selections.

for the gas chember was done by Dr. Klein, Dr, Mengele and other young

comp ®hd
were alw

"Whils
and he was su
wey people werc
my business, The

L 2t Auschwitz the corraundant until June 1944 was Hoess
1 by Baer, I made many complaints to iioess about the
ent to the gas chamber but I was told it was not
vas inspectud once o ycar by Himmler and also
Obergruppenfuhrer G nd Obergruppenfuhrer Pohl from Derdin,  Himmler
knew wpeople =t AuschwWityg c gassed because it wes he who gave the

or ders that this would ¢, Thesc orders could only have comec from
the top., Hitler must X nown that this was going oan as he was the
head of the country. At ma c _camps and to my knowlecdpe at Ausch-
witz brothelas were run accordifg ructions pgiven by Himmler, The
zirls for these brothels were -y doctors at the camp. Dr. Klein
and Dr., Mengele ha ve to my knowl je these selections from
volunteers who I have selectcd. Me gcrc in working parties were paid
token money which sometines amounted s o week, With this
money ,they were able to pay the pirls oRggN a time., Of this goney

ten ppennigs went to the woman in charge o orothel and 90 pfiennigs

to the ggirl herself.

"Whilst I was at Dora cemp Norchausen, I Rec complaints from the
prisoners that they werc not receiving their Red arcels, In view
of this I personally saw that the prisoners did gef’ thefr Red Cross parcels,
The parcels had to be opened for censoring but I made¥’sureghbat no articles
werc renoved, ¢

"The food at Dora camp Nordhausen was not good althou
prisoncrs reccived more food than at other camps bcc ausc of fact, that
they werc working. There wos not cnough fot in the food for tiee to
live on. The food mey have been enough for eight hours work but
cnough for twelve, The food had to Le reduccd on account of bhomb
I complained about thg, shortapge of food whilst I wos there to Cormondu
Baer. Prior to Daer's urmvo.l at the cemp the Commandent was & man
nomed  Firsghner, I also made o corrplnnt to Vc,nmltun ;sfuhrer Brenneis
who wng at Dora camp representing Obcrgruppe enfihrer Pohl is & result
of this o Ficld Bokery was built in Dors Canmp,

"ien the English were advancing, Dora Camp was closed and the
prisoners eventually came to Derpen-Belsen. Actually they should have
gone to Neuengamme ncar Hempurg but when the trains got there they were
sent back to Derpen-Delsen, One trainload of these people, about 5,000
strong, never arrived at Belsen so I cannot say what happencd to them,
I went on in advance of the trains and rcported to Cormandant Kramer and
enquired if the prisoners had arrived., Hc said they hed not and in any
cese he had no room in the camp for them, He sent me to Oberst Harics



o5 nc Wehrmecht, whom I saw and who “told :i'c that the Wehrmacht wer

1 the .,brrack= and that I could take over part of the ogrrmkq _to

hous men, I did this end so the men under my charge did not go in
C n-selsen camp where thercvas so much typhus and disease, I was

aperfuhrer in charge of this smrll camnd,

"I met the transports from Nordhausen at Dergen—bBelsen station, At
the r ear of each train was a Doctor and an imbulance waggon in which the
sick were carried,  About 20 1o 25 had died on the way from cold, under-
nourishment and being weak on a train I saw of 3,000 to 5,000 prisoners.
These bodies were taken to Delsen camp and buried there., I did not go in
the ambulance waggon nor did I give any instructions that sisk people were
to be shot, - I did not see the prisoners leave the station as I went back
to phe camp by car and the prisoners walked.

") did hear from prisoners in the camp that several people in a

trax that walked from Dora camp werc shot,  Theze prisoners were under
the cog of Heuptscherfuhrer Sterfel (Stofel) and Untershcerfuhrer
Dorr (Do T mentioned these shooting to these men but both denied all

knowledge o and I never had a chanceé to continue the conversation.

e wer®not a
or attacked the ¢u
seen anybody shot
although I have sce

ved to shoot prisoners unless they tried to escape
Deatings were also not allowed, I have never

aten whilst I have been in concentration camp

chosen for the gas chamber at ;-ms»hw:z.tz.

"I have never had o
-I ever attacked, I have al
help them, I once mnde
was happening in concentra
not mnice to be a Nazi nor was

n to shoot anyone, or beat anyone, nor was
ried to be kind to the prisoners and to
tion to leave the 8.S, because of what
‘@ but my rcequest was rcfused, It was
iy lege, The 8.,8. were always
idgen by Bacr and Hoess to talk
cver even told my wife. I only

of conditions in the camp to anyonc.
in 1936 it was made corpulsory

volunteered for the S.S. for four yea
for twelve years and it was impossible

"When the English were arriving neéar s told Ly Oberst
Haries that the English would shoot ~11 S, S. t who offered
resistance, In spite of this I voluntcered to gmgind with five others
who were: Wilhelm Dorr, Povl Pritzch, Eugen Hohnerff] orge Kraft and
Fremz Stofel and in addition two cooks whose names know, The camp
I was at was guarded by Hungerians, Dergen-Belsen campgbelgh; guarded by the
Wehrmacht -during the truce having relicved S,S. About elve to fiftcen
S.8S. escapced from the camp end a lot also left from the otipepgfCR

"The food for prisoners at Belscn was cobteined from tht
place through Oberst Haries, The prisoners should have got 308
af bread daily but sometimes they only got 200 or 100 grammcs. n_ add@tion
they got potatoes, turnips, beetroot and some grease. Sick neoplce’ g
rice and milk if it could be obtained. There wag not sufficient foo
the people to live on and the risponsibility lies with the Wiktschaftsve
waltun gsant of which Pohl was in charge. I do not think that it was the
intention of the country to starve these pcople but there vas a gencral
shortage ”Wing to bombing, I did not know mysclf that conditions were
so bad in Bergen-Delsen camp until I was sent there by the Dritish to assist
in burying the dcad when it was a grcat shock to me to see what had been
happening..  (Signed) Franz Hessler!

CAPTAIN STEWART: This is No. 20%.

"Statement of Obersturmfuhrer Dr. Fritz Kluin, .l-jed:i_ccl Doctor of the
Waffen 8.8 . whe saith: I am aged 50 years and a Rumanian by birth, '
Before volunteering for service in the S.5. in June 1J 1.3 T was a General
Practitioncr at Zciden near Kronstadt in Rumania. On joining the SS I
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I was scat to Jugoslavia as Recruiting Doctor, On the 15th Deeergber 1943

I went to Auschwitz as a Doctor in the Concentration Cazmp, On the 15th
December 1944 T was transferred to Noucnzammen near Hamburg, I was

only in Delsen Camp for about 6 ~ T wecks before the British came, having
boen loaned to them because their own Doctor (Dr. Schnabel) wos 111,

I was acting as-Doctor for the SS men and only went into the camp 3 deys
before the British ¢ eme to take the place of Hauptsturmfuhrer Dr. Horstmann
who was sent away by Kommandant Kramer,

Mhen I arrived at Auschwitz the SS Officer in charge was Comuiandant
Hoss, he was succeeded by Kommandant Liebehenschel, and then in June 1944
Cormandant Bacr took over, There were scveral Doctors in that comp the
f one being Dr, Wirts, others whose names I can rencmber are Dr,
gr, Dr, Kitt, Dr., Lucas, Dr, Mengele, Dr, Thilo, Dr., Rhode and Dr.
When transports wrrived et Auschwitz it was the doctors'! job to
thosc who were unfit or unable to work, These included
childofef¥old pcople and the sick, I have scen the gas chambers and
cremato .t Luschwitz, and I knew that those I selected were to ;o to
the gas ch But I only ccted on orders gilven me by Dr, Wirts. I
cannot say om Dr, Wirts recoived hiz orders and I have never scen
relating to the gassing of prisoners, All orders
no ey g verbally, £11 the Doctors whom I have previously
art in thesc sclections and although SS guerds werc
ive part in choosing thosc who wore uniit for' work,

. I never protest ast people being sent to the gas chamber although
I never agreed, Onc c otest when in the Army. It was not a
plcasurc to take part in 4 rades, as I knew the persons sclected
would go the gas chanber, who beceme pregnant whilst in the camp
o sclected on later parades., I have
heard that Himmler hed visited Au , although I have never
actually seen him. It was certaln v to thc Higher Ups that these

o4}

Brothels were run at Auschvitz camp@( benefit of the prisoners.
Girls who went in these brothels did so gq untarily., It was onc of

my dutics to select girls for this job, and would be brought hefore
me,. and I selected what werc in ny opinion the b The girls in the
brothels were inspected twice a weck by a Polish who wos himself a
prisoner,

T know that on orders from Berlin certain individyfls werc sterilised,
but I never took any part in it as I am not an expert., =~ gh vho were
sterilised were usually mentcl cases as far as I know, T a@ say who
gave the orders.

Whilst at Belsen I made several complaints to Commandant K¥Cmer gbout
the conditions there, I was told that I was only a doctor and th#®
nothing to do with me, Three days beforc the British came, when I
over the camp, I had a talk vith Kramer about the conditions. I tol
Kramer that the corpse s should be removed and thet water should be supplffed
to the prisoncrs as many were dying from thirst, Kramer said he did not
take ordcrs from me. I tocld him had I Yeen the English officcr toaking the
camp over I would have taken the Commandant and the doctor, put them against
the wall, and shot' them. The food was not much and herdly cnough to live
on, The person who was responsible for the distribution of food was
Hauptstumfuhrer Vogler, I do not think more fooé could have becn given as
there was o gencral shortgre in Germany, although we SS lived quite well,
Belsen c amp was very over—crowded, It was originally built to house 14,000
peoplec and was used as @ convelescent camp for thosc prisoncrs who were
unable to work, I undorstood that after o period there they should have

reburncéd to work in ceamps, ’
70,,,.«“9» K e~
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CAPTLIN STEWIRT: The

I hove secn people shot Ly toce 8.8
oF =neople who hed done the shootinz., I he
the SS end by prisoncrs snd I have submitt
cbout this, Ircannot soy wherher anything ooout it. I
realice that I om as responsitlc as those Jrom the top dovmwords ror the
killing of thousands in thesc canps, particalerly at Auschwitz,

R

riser the nmmes
ple Loaten by
he la~erfuhrers

"I havc made this statemcnt volunterily, it wos transleted ond .
reed over to me.  (Sgd). Pritz Kicin,

"I hercby certify that I hove truly tronsichcd the above statencnt
to the accuscd. (8zd) H.H. ilexander, Licut. Pioncer Corps, 21 hrmy Group
nterpreters Pool, Signaturcs witnecss Ly Ceptain 4A.J. Fox, D.4,P.H
I.S. (Szd) A.J. Fox, Captain, 1lth iy, 1945.

Deposition of Coptain ilfred Jemes Fox, D.a,P.i., &6 S,I1.S., Special
_g@tion Droanch, Corps of Military ”ollc,a, stationed in Ostend,

WO cHore 1e 1.1”.301* Geoffrey Smnllwood (_.LL,jor Legal S‘tc,If), and OiIiCuI‘
T the Judze Advocate General to the Forcos.

f o

1945 I visited Schwarmstedt German Kilitary Hospital
tz Klein, I spoke to him, through the ehove named
wotinmated that he wished to moke 2 sisned statement.
ntm—:(,rﬁ: which is atteched hereto and which he

) A J Fo,c Cupwln. Sworn by me Coptein
day of Moy 1945 ot Lelsen Comp Defore me

+1 hoave recorded |
signed in ny presd
‘Aifred Jemes Tox  thi

Major Geoffrey Smallwoo

c next )
(Deposition of Lidc:ardedlo is marked Exhibit "115",
signed by the President a choed to the proceedings).

internce working as
y of Plauen in Voigtland,
Royecl Artillery,

"Deposition of Lidegarde Lohbate
Arbeitsdienst at Auschwitz and Delsen,
Saxonia, sworn before Lt. Col, Leopold
Commanding No. 1 War Crimes Investigetion T

ildren. I was put

ition factory. it
Imsferred to Auschwitz
cd to Revonsbru]«:

"I am a Gemmen National, ummarried, with &
into concentration carp for refusing to work in'=®
went  to Reavensbruk from 1940 to 1941, I was th
where I stayed until approximetcly January 1945, ¥retus
until Merch 1945 when I come to Belsen, At first I %
prisoner but for the past two years my Jjob hos been Arb
work it is to producc the number of people demanded by the
for working parties. '

Treatment of prisoners in Belsen was severe, but not as ba
in Auschwitz and Ravensbruk, T havc only once seen a prisoner s
This was on the day the English libcrated Belsen camp,  When the ofplffying
unit first come to the comp to ammounce the arrival of the English nie
the prisoners rushed forward rejoicing, They were told they must not do so.
One of them, a Dutchman, who persisted, was shot from behind by Repportfuhrer
Emmerich, I saw that the man was dead and he was carricd away. The SS.
women at Delsen did not carry arms but 21l at Auschwitz carried pistols.
The SS men at BDelsen were armed and I believe that shootings took plac
at Belsen and Auschwitz on outside working parties, though I myself was ncver
a witness. -

Teatings of prisoners wore frequent both at Auschwitz and Delsen.
At Auschwitz regu lar organised beatings were given, I mysclf was given
15 strokes on the bechind for smoking at Auschwitz in 1943. The punishment
ves cerried out by two fellow prisoners, one of whom held me on o punishment
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¢ other beot me with o s2lid wooacn 2tick. I clicve that such
oC booting v pronibited af'tcrwerds ot Luschwitz because of the

=] a4

injuries causc ¢ to vietims, I know of none 2t Delsen. As Arbeitsdicnts
I have myscli frcoquently hit prisoners to keep order but only with my hnand.

Of the SS men and women whom I have seen with ry own eyecs beating and
,, i ° ‘ill-trcating prisoncrs I consider that Gertrud Ficst, Gertrud Sauer, Herto
5 _Q/M‘ Bothe and Peter Weingpriner should be purdisheds

//” _ "Sworn by the scdd Deponient Hildererd Lohbauer at Celle this 14th
: dog of June 1945 (Szd) Hildesarde Lohbauwer,  Jefore me (Srd) Li. Col.
=7 L enn, R.4, M

orning, Saturdey, 6un October, 1945).

O

ol

(At&G‘urs the Court adjourns until 0530 “ours





